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VABILO NA 
6. POSVETOVANJE O SODOBNEM ČEBELARSTVU 

IN RAZSTAVO ČEBELARSKE OPREME

6. POSVETOVANJE O SODOBNEM ČEBELARSTVU IN RAZSTA
VA Če b e l a r s k e  o p r e m e  b o  t u d i  l e t o s  v  o s n o v n i  So l i  Ed 
v a r d  KARDELJ V POLJU PRI LJUBLJANI V SOBOTO 9. IN V NE
DELJO 10. JANUARJA 1982. LETA.

RAZPORED 6. POSVETOVANJA O SODOBNEM ČEBELARSTVU

Sobota, 9. januarja  1982

9.00 O tvoritev in podelitev priznanj
9.30 Referati na temo tehnologija čebelarjenja v panjskih sistemih

13.00 — 15.00 Odmor
15.00 R eferati na temo sodobna oprem a po različnih usm eritvah v 

čebelarstvu
17.00 Zaključek prvega dne posvetovanja

Nedelja, 10. jan u arja  1982

9.00 Čebelje bolezni
11.00 Medovite rastline
13.00 Zaključek 6. Posvetovanja o sodobnem čebelarstvu

Vzporedno s posvetovanjem  bo razstava čebelarske opreme na ka
teri bodo sodelovali največji proizvajalci opreme pri nas. Udeležbo pa so 
prijavile tudi priznane firme iz inozemstva (Thomas, Lega), ki bodo na 
razstavi praktično prikazale delo najsodobnejših čebelarskih strojev.

Vabimo tudi čebelarje, da sodelujejo na razstavi v čim večjem šte
vilu. Rastava je  odprta v času tra jan ja  6. Posvetovanja o sodobnem če
belarstvu.

Zveza čebelarskih društev 
Slovenije
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XXVIII. MEDNARODNI KONGRES ČEBELARJEV
L O JZE KASTELIC

Vsako drugo leto p rire ja  svetovno 
združenje čebelarjev »APIMONDIA« 
kongres, na katerem  se zberejo čebe
larji iz vseh koncev sveta, da se po
govore o napredku zadnjih let v tej 
lepi gospodarski panogi in izmenjajo 
izkušnje.

Letošnji — 28. po vrsti je  potekal 
med 23. in 29. oktobrom 1981 v slo
vitem  letoviškem m estu Acapulcu na 
tihomorski obali zvezne države Mehi
ke v Srednji Ameriki.

Da je  bila za gostiteljico izbrana 
prav  Mehika, n i zgolj naključje. Ta 
dežela je na področju čebelarstva v 
zadnjih letih  dosegla izreden napre
dek, tako da se je  povzpela prav  na 
v rh  svetovne lestvice v izvozu medu.

2 a l prireditelji kongresa niso imeli 
prav  srečne roke, saj je delo kongresa 
potekalo v dokaj šepavih organizacij
skih kakor tud i tehničnih okoliščinah. 
Tudi razstava, ki je sprem ljala kon
gres, ni pokazala tistega, kar smo 
pričakovali. Zlasti prikaz tehničnega 
napredka v čebelarstvu je  bil skro

men, tako da tisti, k i so si ogledali 
razstave na prejšnjih  kongresih, zla
sti v Grenoblu in Atenah, iz Acapulca 
niso odnesli najboljšega vtisa.

Izjem a je m orda le prikaz napredka 
na področju apiterapije, k jer je  bila 
tudi Jugoslavija častno zastopana, saj 
je  prejela za razstavljene eksponate, 
ki so bili zvečine s tega področja, 
kar 4 m edalje: Pčelarski kom binat 
Beograd skupaj s čebelarsko zadrugo 
Napredok iz Skopja zlato, Pčelarska 
centrala iz Zagreba srebrno, na isti 
stojnici Zlatom ed iz Beograda tudi 
srebrno in Medex iz L jubljane prav 
tako srebrno medaljo.

V petih  delovnih dneh — en dan 
je bil nam enjen obiskom bližnjih če
belarjev in pikniku na tihomorski 
obali — se je zvrstilo mnogo refera
tov v okviru stalnih komisij Apimon- 
dije, in sicer: komisije za čebelarsko 
gospodarstvo, komisije za biologijo 
čebel, komisije za čebeljo pašo, ko
m isije za patologijo čebel, komisije za 
tehnologijo in čebelarsko orodje in

N ekateri predeli 
M ehike so idealn i za 

čebelarjenje
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najm lajšega telesa Apimondije — de
lovne skupine za apiterapijo.

Poleg referatov, ki so obravnavali 
splošni napredek čebelarstva v svetu, 
so bili najbolj zanimivi referati, ki so 
prikazovali napredek v posameznih 
deželah. Čebelarjem  je bilo tako omo
gočeno prim erjan je razvoja v svoji 
domovini s prizadevanji v drugih de
želah.

Najmočnejši vtis na več kot dva 
tisoč delegatov z vsega sveta pa so 
napravili dosežki na področju čebe
larstva v  deželi gostiteljici, Mehiki; 
te  smo spoznali tako prek referatov 
in razstave v  Centru Acapulco, kjer 
je  bil kongres, kakor tudi z ogledi 
nekaterih  čebelarstev v okolici Aca- 
pulca.

Ko so španski konkvistadorji zavo
jevali Mehiko, so tam  že našli visoko 
razvito čebelarstvo. Zlasti na otoku 
Yucatanu, k jer so čebelarili Maji, 
niso bila redka stojišča s 100 in  več 
panji; na nekem  so jih  našteli celo več 
kot 400.

Danes je število m ilijon in nekoliko 
deset tisoč čebeljih družin, ki so jih 
našteli v vsej državi 1. 1970, že močno 
prekoračeno. Povprečna letina dä p ri
delek, ki presega 58,000.000 kilogra
mov najboljšega m edu iz prostranih

K ongresni center v 
A capulcu

subtropskih in  tropskih kra jev  drža
ve. Mšd pridelujejo v m odernih pa
njih, med katerim i prevladuje Längs-. 
troth-Rootov panj s polnakladam i, ki 
so zam enjali preproste panje starih 
čebelarjev. Okrog 80 odstotkov celot
nega pridelka izvozijo, narašča pa 
tud i domača poraba, saj se je  v zad
n jih  10 letih  skoro potrojila, medtem 
ko se je  v tem  obdobju izvoz povečal 
le za tr i četrtine.

Za Mehiko so značilna velečebelar- 
stva, k je r število 10.000 panjev n i ni
kakršna redkost. Največje je čebelar
stvo Miel C arlotta s 50.000 panji, ki 
je  hk ra ti tud i naj večje čebelarstvo na 
svetu. Taka velečebelarstva pokrivajo 
s svojimi panji p rostrana ozemlja, 
k je r imajo razporejena stojšča z ne 
več kot 30 do 40 panjev na enem 
mestu. Tako sistem atčno izkoriščajo 
vse paše, ki se vrstijo  praktično vse 
leto. Na tihomorskem  območju daje 
samo kokosova palm a tr i paše letno.

Če se je  Mehika na kongresu pred
stavila kot največja izvoznica medu 
na svetu, pa se je  pokazalo, da posta
ja  največji potrošnik čebeljih pridel
kov dežela na nasprotnem  delu zemelj
ske krogle, tj. Japonska. Med uvozni
ki m edu se je za ZDA in ZRN že
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uvrstila  na tre tje  mesto, po uvozu 
vseh čebeljih pridelkov pa je  že za
nesljivo na prvem. Samo matičnega 
mlečka porabi Japonska na leto več 
kot 100 ton; večinoma ga uvozi s T aj
vana.

P ri tem  so našli izredno zanimivo 
in praktično rešitev: iz svoje dežele, 
k je r ni najboljših razm er za pride
lovanje m atičnega mlečka, so izvozili 
tehnologijo in čebele na Tajvan, kjer 
jim  m arljivi K itajci v mnogo ugod
nejših razm erah pridelujejo m atični 
mleček s pet, pa tudi večkrat m anjši
mi pridelovalnim i stroški. Ob japon
ski tehnologiji in v tajvanskih pridelo
valnih razm erah pridelani matični 
mleček stane le okrog 2.000.— din 
našega denarja za 1 kilogram!

Seveda je  na kongresu mnogo držav 
razgrnilo tudi svoje načrte glede na
daljnjega razvoja čebelarstva. Najza
nim ivejši je  vsekakor načrt Brazilije, 
za katerega se zelo zanimajo tud i vse 
m ednarodne organizacije, ki se ukvar
jajo s problemom pridelovanja hrane. 
Po tem  načrtu  naj bi z mednarodnimi 
krediti v najkrajšem  času začeli iz

koriščati neizmerno nektarno bogast
vo amazonskih pragozdov. Vanje bi 
nam estili na milijone čebeljih družin, 
ki bi dajale ne le Braziliji, temveč 
vsemu človeštvu milijone ton n a j
žlahtnejšega medu.

Poleg referatov in razstave smo si 
na 28. kongresu Apim ondije lahko 
ogledali še vrsto zelo zanimivih fil
mov in diapozitivov. Daleč najbolj 
zanim iv je  bil vsekakor nem ški film 
o prašitvi matice. Presenečala je  sko- 
ro nepojm ljiva tehnična popolnost 
filma. Tako rekoč pred očmi smo lah
ko opazovali nalete trotov, ki so drug 
za drugim  oplojevali matico. Razve
seljivo je  pri tem  zatrjevanje nekate
rih  funkcionarjev naše delegacije, da 
bomo ta  film  vsekakor odkupili za 
pospeševalne potrebe na področju če
belarstva v Jugoslaviji. Bomo videli.

Še bolj razveseljiva pa je  odločitev 
komisije za nagrajevanje filmov in 
diapozitivov, ki je  nagradila jugoslo
vansko serijo diapozitivov Medovita 
flora Jugoslavije s srebrno medaljo, 
Žal ni bilo m ed nam i av torja serije 
ing. F rančka Šivica iz Ljubljane!

ČEBELARJEVA OPRAVILA V JANUARJU
FRANC KOLENC

Uredništvo Slovenskega čebelarja 
me je  zaprosilo, da naj v letu  1982 kot 
čebelar s Š tajerskega opisujem me
sečna opravila in delo s čebelami. Naj 
se predstavim ! Čebelarim v okolici 
Celja s 60 AŽ in dvema nakladnim a 
panjem a, in to na dveh stalnih mestih. 
Sem kooperant Medexa, čebelarim  pa 
že okoli 40 le t s prekinitvijo m ed 
drugo svetovno vojno in nekaj let 
po njej. Živim v Celju in mi je  čebe
larstvo poleg redne zaposlitve v vese
lje.

Naj v začetku zaželim vsem čebe
larjem  in njihovim  družinskim  čla
nom SREČNO, ZDRAVO IN SEVEDA

MEDENO LETO. Vedno moramo biti 
prepričani, da bo naslednje leto bolj
še in  v tem  upanju  lahko z veseljem 
čebelarimo. Nič novega ne bom napi
sal, saj so mesečna opravila opisovali 
že razni pisci. Glede na to, da se vsa
ko leto včlanijo novi čebelarji, ki do 
zdaj niso brali podobnih člankov in 
glede na to, da naj bo mesečni opis 
dela s čebelam i nekak  opomin tudi za 
izkušene čebelarje, mislim, da tako pi
sanje ne bo odveč.

Za mesec JANUAR je pokojni Bab
nik že leta 1906 v Slovenskem čebe
larju  napisal tale verz:
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»Od utrudljivega dela zdaj počiva
čebela,
a čebelar za prihodnost pridno naj 

dela.«
Za čebele je  jan u ar mesec počitka, 

m irovanja. Če jim  pa že jeseni nismo 
dali dobre zimske zaloge, jih  pravilno 
zapažili, jih  oskrbeli z zadosti hrane, 
je  lahko to usodno. V čebelnjaku 
nim a čebelar kaj iskati in vznem irjati 
zimsko spanje čebel v gruči. Vse je bi
lo treba opraviti jeseni in zdaj jih 
lahko samo opazujemo na bradah in 
žrelih, odmetavamo sneg, skrbim o za 
pravilno zračenje in, če je  potrebno, 
rahlo odstranim o m rtvice iz žrel in 
sneg, da dobijo speče čebele dovolj 
svežega zraka. Vsiljivcem, kot so mi
ši, ptiči itd., preprečujem o dohod v 
panje s pravilnim  zapiranjem  žrel, v 
čebelnjaku pa nastavim o mišolovke 
ali strup, ki ga dobimo v lekarni. Na 
žrela prislonimo poševno stekleno plo
ščo, pobarvano s temno barvo, da 
svetloba in veter ne vdirata direktno 
v panj. Svetloba privablja čebele iz 
panja iz zadnjega obroča zimske g ru
če, da ob soncu pokukajo iz panja  in 
tako zletijo v gotovo smrt.

Kaj naj torej dela čebelar za po
trebe svojega čebelarskega obrata in 
društva?

Glede na to, da se čebelarsko leto 
prične že avgusta za naslednje leto, je 
treba pregledati zapiske gospodarskih

Tov. K olenc je  
vsestransko aktiven. 

Sodelu je pri 
organizaciji 

čebelarskih  razstav, 
ki tudi prispevajo k 

izobraževanju  
čebelarjev

panjev in ugotoviti, koliko je  stara 
matica, če je  bila dobra v tekočem le
tu, če smo jo zamenjali, ugotoviti mo
ramo finančno stanje; skratka, nap ra
viti bilanco. Za novo tekoče leto p ri
pravim o nov zvezek z vprašalniki, 
vpišemo osnovne podatke in zvezek 
spravim o za prve zapise.

Lanskoletne jesenske vremenske 
razm ere so bile več kot ugodne za če
bele. Vsak je  lahko dokrm il in dal za
dostno te r zdravo zimsko zalogo, zato 
smo brez skrbi. Za novo čebelarsko le
to je  potrebno napraviti načrt. Odlo
čimo se, ali bomo sklenili kooperacij
sko pogodbo z Medexom, ali bomo 
prevažali na paše, kam  in koliko paš 
bomo izkoristili. Vedeti moramo, da 
lahko dobra čebelja družina dä tudi 
več kot 100 kg medu, če ji omogočimo 
vse leto paše s prevozom. Pričnem o 
pri oljni repici konec aprila v  Slavo
niji, nadaljujem o z akacijevo pašo v 
okolici Mačve, prepeljem o na drugo 
akacijevo pašo v okolico M urske So
bote ali na Goriško; nato zamedi 
smreka, travnik, gozd, sončnice, vri- 
sek itd. Če čebelarimo na stalnem  me
stu, smo odvisni od vegetacije na 
enem kraju , tu  pa ni pridelka. V ta 
kem prim eru načrtujem o druge čebe
lje pridelke, kot so: cvetni prah, m a
tični mleček, vosek, propolis in ver
jetno bo letos Medex pričel odkupova
ti še čebelji strup.
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Pom isliti je treba na izboljšanje če
belje paše na stalnem  m estu čebelar
jenja. Zlasti je  potrebno saditi in  se
ja ti medovite in še posebej močno pe- 
lodne cvetice (zlata rozga, razne astre 
itd.), ki dajejo pozno v jeseni obilo 
cvetnega prahu. Ta je  zdaj še posebno 
pomemben, ker se soočamo z varro- 
ozo. Čebelja zalega in  m lade jesenske 
čebele m orajo uživati veliko cvetnega 
prahu, da dobijo zimsko tolščo, ki jim 
daljša življenjsko dobo in k ljubuje 
parazitom.

Tudi na izobraževanje ne smemo 
pozabiti. Poglejmo knjige, stare  liste 
Slovenskega čebelarja itd. Odgovorni 
funkcionarji čebelarskih društvenih 
organizacij naj organizirajo predava
nja, k jer se bomo seznanjali z novimi 
m etodam i in  tehnologijo. V šolah or
ganiziram o čebelarske krožke in kot 
m entorji skrbimo za čebelarski n a ra 
ščaj. Čebelarske družine in društva 
naj se skrbno pripravijo  za letne kon
ference, ko bo treba dati poročila o 
svojem delu. P ri vsem tem  ne sme
mo pozabiti akcije za vključitev vseh 
čebelarjev v članstvo. Imamo še veli
ko čebelarjev, ki niso organizirani čla
ni čebelarskih družin. Treba je  vse če
belarje vključiti v čebelarsko organi
zacijo, saj se bomo le tako organizira
ni postavili v b ran  zoper razne kužne! 
bolezni in sodelovali s pristojnim i ob
činskimi organi in  sam oupravnim i in
teresnim i skupnostmi. Občinske zveze 
se m orajo vključiti kot organizacija 
čebelarjev v km etijske zemljiške 
skupnosti, v  občinske izobraževalne 
skupnosti, v občinski km etijski sklad, 
v km etijsko zadrugo, v izvršilni odbor 
občinske konference SZDL itd. Letos

je  volilno leto in evidentiranje kandi
datov gre h  kraju . Če se sami ne bo
mo vključili, ne pričakujm o podpore 
za razvoj čebelarstva. Verjetno ste ne
kateri že zamudili s predlogom fi
nančnega načrta  p ri izobraževalni 
skupnosti, skladu za pospeševanje 
km etijstva in km etijski zemljiški 
skupnosti. F inančne načrte bodo spre
jem ali jan u arja  in zato se je  treba 
vključiti s konkretnim  načrtom  za po
speševanje čebelarstva kot km etijske 
panoge. Naj povem, da je zveza čebe
larskih družin občine Celje že nekaj 
let vključena v finančni načrt izobra
ževalne skupnosti in pri skladu za po
speševanje km etijstva. Tako smo v  le
tu  1981 dobili za izobraževanje 16.000 
dinarjev in za pospeševanje razvoja 
čebelarstva 100.000 dinarjev. S tem 
denarjem  smo poravnali stroške izo
braževanja in  čebelarskih krožkov, iz 
pospeševanja čebelarstva pa smo re
gresirali sladkor, po 5 kg na  panj za 
zimsko dokrm ljenje po 5 din p ri kg. 
Dali smo še po 500 din regresa za vsak 
obnovljeni panj čebelarju, ki je  stari, 
iztrošeni panj zam enjal za novega. Za
vedati se moramo, da je  občina osnov
na celica in če hočemo napredovati, 
moramo s tem i organi sodelovati.

Naj omenim še kuhanje voščin, za 
kar je  čas zdaj, pripravo novih satni
kov, žičenje, izločanje starega satja, 
popravilo orodja, čiščenje posod za 
med, da ne bodo spomladi vse črne.

Mislim, da sem v  glavnem  povedal, 
kar je bilo treba za januar; predlagam  
pa, da preberete še podobne članke v 
čebelarskih opravilih v jan u arju  v 
drugih letnikih Slovenskega čebelar
ja.

OGLAS

Kupim  tehtnico za pod panj. Š irina 38—39 cm. 

Jože Drozg, Lobnica 54, 62342 Ruše
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KAKO SMO ČEBELARILI V PRETEKLEM LETU
P R O F. EDI SEN EG AČN IK

Naj kar takoj na začetku povem, da 
dobro. Ce pa bi se hotel izraziti po 
šolsko, bi dejal natančneje: dobro, 
p rav  dobro in tudi odlično. P ri nas v 
Sloveniji skoro ni bilo čebelarja, ki 
ne bi vsaj enkrat točil, bili pa so tudi 
srečniki, ki so zavrteli točilo tudi več
krat. Prazne posode za med, ki so že 
leta in leta samevale v kaki zapraše
ni kamrici, so spet prišle do svoje ve
ljave. Čebelarji so jih  napolnili, ne
katerim  pa je celo zmanjkalo posode 
in če bi jim  Medex ne priskočil na po
moč, zares ne bi vedeli, kam  z medom. 
Dočakali smo torej zares dobro letino, 
ki smo jo prejšnja leta tolikokrat na
povedovali, pa nikoli dočakali.

Dočakali smo jo, čeprav ni bila zima 
prav  nič ugodna za prezimovanje. 
Sneg je  zapadel že v prvih  dneh no
vem bra. P ridružil se m u je  še hud 
mraz, ki nas je  pestil vso dolgo zimo. 
Ni in ni je  hotelo biti konec in spom
nil sem se na tisto pesmico, ki smo jo 
nekoč prepevali otroci: »Nesrečna zi

ma m razi me, m razi me.« Morda še 
n ikdar doslej ni bila tako dolga, zlasti 
za nas čebelarje ne. Čebele niso imele 
povsod trebiln ih  izletov. Ponekod so 
ždele k ar tr i  mesece v panjih, pri nas 
v L jubljani pa celo nekaj več kot sto 
dni. Pa je le prišel tisti sončni zgodnji 
pom ladni dan v začetku februarja  m 
tak ra t smo se močno oddahnili. Spet 
se je  pokazalo, da je  sladkor odličen 
za prezimovanje.

V prvih pom ladnih dneh so se za
čele družine lepo razvijati. So nam reč 
pomladi, ko se nam  panji nočejo in 
nočejo razvijati, čeprav imajo dovolj 
m edu in  je  čebelar poskrbel tudi za 
vse mogoče spodbujevalne pogače in z 
dražilnim  krm ljenjem  hotel prisiliti 
družine k hitrejšem u razvoju. Letos 
pa je  bil razvoj neverjetno ugoden in 
k ar km alu so se zatem nile mrežice na 
plodiščnih okencih. Rezervne družini
ce v prašilnikih so se izredno lepo raz
vile in že sredi aprila smo morali po
skrbeti za večji prostor. Od vseh stra-

Na sončnici v  Bački
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V Gorskem  kotorju  
so čebelam  najbolj

nevarn i m edvedi

ni so čebelarji poročali, da je  razvoj 
kar najbolj ugoden. Tisti, ki so doda
jali fumagilin, pa so se pohvalili, da 
je  to zdravilo vendarle spet enkrat 
»prijelo«. Od tak ih  čebeljih družin 
smo lahko upravičeno pričakovali 
p rav  dobro bero.

P rva naša izdatnejša paša na aka
ciji pa nas je tud i letos v Sloveniji 
pustila na  cedilu. Na Goriškem in P ri
morskem, kot je  poročal ing. Šivic, ni 
bilo z njo nič, p rav  tako pa je  bilo tu 
di v Pom urju. V začetku je  vse lepo 
kazalo, toda medenje je prekinilo de
ževje s hladnim i vetrovi. Ko pa se je 
zvremenilo, je  bilo spet prevroče za 
njeno m edenje in južni vetrovi so n je
ne cvetove v  dveh dneh popolnoma 
uničili. Spet se je  pokazalo, kako ob
čutljiva je ta  rastlina za medenje. Ce 
je  ob njenem  cvetenju vsaj nekaj dni 
ugodnega vremena, zna m editi kot no
ra  in km alu so medišča lahko polna. 
Sicer pa naj kar tu  povem, da skoro 
na vsem območju Jugoslavije, razen v 
Podravini, akacija iz istih razlogov kot 
p ri nas ni medila. K adar pa v Jugo
slaviji akacija odpove, potem pri nas 
res ni m edu in  je  m edena bera slaba. 
Letos pa je  na srečo nadom estila to 
izgubljeno pašo obilna medena bera v 
naših gozdovih.

Ko so se potem razcveteli naši trav 
niki in je  začela prijem ati tudi sm re

ka, so bila medišča km alu polna. Zla
sti v tistih  krajih , ki so znani po dobri 
sm rekovi paši, so čebelarji lahko dva
k ra t točili in bili bi še tretjič, če ne 
bi izredno hladno vrem e konec jun ija  
prekinilo medenja. Deževno vrem e pa 
je  spet škodovalo kostanjevi paši in 
tako so čebelarji na njej točili le po 
nekaj kilogramov. Čebelje družine pa 
so bile zdaj na vrhu  svojega razvoja 
in  so zato lahko izdatno izkoristile ho- 
jevo pašo, ki se je  v začetku ju lija  po
jav ila v Gorskem kotorju  in na Kočev
skem, na K rim u pa še kje drugje.

P rv a  poročila o izdatnem  hojinem 
m edenju smo lahko slišali v rad iu  in 
brali v dnevnem  časopisju. Za to je 
poskrbela Medexova obveščevalna 
služba, ki je javljala, da v Gorskem 
kotorju  izredno dobro medi in da n ji
hova tehtnica pokaže tud i po 4 kg 
dnevne bere. Med čebelarji je  bilo 
sprva precej nezaupanja v taka poro
čila. N ekateri neverni Tomaži so zma
jevali z glavo in niso verjeli, da je ta 
ko. P revečkrat so že šli na limanice 
in se s hoje vračali s praznim i panji 
in oslabljenim i družinami. T okrat je 
bilo drugače in preden so se čebelarji 
dobro zavedeli, so prv i prevaževalci 
že točili. To pa je bilo potem najbolj 
zanesljivo znamenje za vsesplošen ju 
riš na Gorski kotor. V nekaj nočeh je 
bilo na njegovem območju že na tiso
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če in tisoče panjev. P ripeljali so jih iz 
vseh delov Slovenije, med najbolj 
vnetim i so bili vrli Pomurci. Ti so bili 
pravzaprav najbolj oddaljeni pa obe
nem  tudi najbolj podjetni, saj so p ri
peljali menda k ar vse svoje panje 
semkaj. Ob cesti Delnice— Crni lug— 
Gerovo si lahko videl njihove in še 
druge prevozne čebelnjake, ki so bili 
kar dobro razmeščeni in ni bilo nikjer 
prevelikega kopičenja na enem samem 
kraju . To je  zelo važno ob tak ih  pa
šah, in sicer predvsem  zaradi cvetne
ga prahu, opravljanja čebel, točenja 
in tudi m orebitnih bolezni. Hoja je 
medila ves julij tja  do 20. avgusta. 
T akrat je pravcato jesensko deževje z 
mrzlim i vetrovi prekinilo m edenje. P a  
so kljub tem u še vedno prihaja li za
m udniki s svojimi čebelnjaki na  ko
lesih. N ekateri izmed n jih  so le pre
dolgo omahovali in priprav lja li svoje 
panje in  čebelnjake na kolesih. Name
sto v obljubljeno deželo so prišli na 
konec paše ali kakor pravijo naši če
belarski tovariši v sosednji republiki: 
»Došli su na amen!«

K adar hoja dobro zamedi in govo
rimo o njenem  »pravem« m edenju, ta 
k ra t je ne ustavi noben dež. To se je 
pokazalo tudi letos, ko je po dežju do
s tik ra t še bolj zamedilo. Naj večja kon
tro lirana bera je  bila 7 kg dnevno, ne
kateri pa so govorili še o večjih šte
vilkah. K dor je  prišel pravočasno, je 
lahko točil tudi tr ik ra t in dobil do 50 
kilogramov na panj in to prvovrstne
ga hojevega medu. P ri Medexu so se 
zavedli, da je  to dragocen zaklad, ki 
ga m orajo takoj izkoristiti. Na teren 
so poslali svoje tovornjake in  odku
povali med po kar ugodni ceni 120 din 
za kilogram. Čebelarji so dobili denar
je  takoj n a  roko in zato so ga skoro 
vsi prodali, saj je  bila to zares lepa 
odkupna cena. In  še nobene sitnosti 
ni bilo z medom. Medexovi fan tje  so 
ti ga sami lepo natovorili, ti pa si samo 
odprl svojo bolj ali m anj prazno de

narnico in hvaležno pospravil denar. 
S tem  je  Medex napravil res veliko 
uslugo vsem čebelarjem. Zahvaliti se- 
mu moramo tukaj ne samo za to, pač 
pa tudi za pravočasno obvestilo o m e
denju. N ekateri so jo prav tak ra t že 
ubrali na sončnico, drugi pa so bili 
tik  pred tem. Še pravočasno smo obve
stili nekatere hrvatske čebelarje, ki 
so se potem takoj usm erili v Gorski 
kotor.

Naši prevaževalci v sosednje repub
like se sicer niso mogli pohvaliti s ka
ko posebno bero.. Repica ni pov
sod dobro m edila. Pohvalili so se le 
čebelarji, ki so peljali v okolico Vin- 
kovcev in Osijeka. Akacija pa je, kot 
smo omenili, m edila spet le v Podra
vini. Zadnja leta lahko ugotavljamo, 
da akacija samo na tem  območju ne 
odreče, drugod pa bolj slabo medi. Na 
sončnici tudi ni bilo kaj prida Bilo je 
samo eno točenje in to le tam, k jer 
ni bilo glivičnih bolezni. Te so po
nekod sončnico popolnoma uničile, če 
je niso poprej večkrat poškropili. L ika 
letos ni dala skoro nič. Čebelarji, ki 
so bili s svojimi čebelami na žepku, 
trde, da so dobili nekaj kilogramov, 
oziroma slabo žimnico. Resa zaradi 
hladnih dni in  dežja tudi ni medila 
kot druga leta, čeprav je  bila bujna 
kot že dolgo ne. Čebele so bolj paber
kovale na  beli deteljici t ja  do konca 
septem bra. Imele so kar dobro pašo 
in  so m atice lepo zalegale, tako da je 
bilo v  panjih  v začetku oktobra kar 
obilo m lade živali. Redkim prevaževal- 
cem, ki so se odpravili po končani 
jesenski paši v Liki na otoke in na 
Pelješac, je  tudi tam  uspelo na jesen
ski resi. Pravijo, da so imeli dobro 
točenje.

Končujem in spet ponavljam : dobro 
je bilo! Veseli smo in zadovoljni. 
Morda pa bo zdaj le prišlo za sedmi
mi suhim i leti sedem debelih, mede
nih. To pa želim v novem letu  vsem 
slovenskim čebelarjem.
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FACELIJA MEDOVITA IM SILAŽNA RASTLINA
IVAM KRAJNC

Problem i, ki so se pojavili v našem 
čebelarstvu zaradi varroe, bodo p ri
silili naše čebelarje, da bodo ustva
rili ugodnejše pašne razm ere doma.
V glavnem  imamo v  Sloveniji akaci
jevo pašo in poznejšo travniško ter 
kostanjevo pašo. Če na sm reki in hoji 
paše ni, imamo od ju lija  meseca pa 
vse tja  do otave brezpašno dobo, ki 
sega čebelarjem  globoko v žep. V 
zadnjem  času pa tudi sladkorja ni 
mogoče dobiti. Kaj storiti, da bi naše 
čebele, ki so že tako hudo ogrožene 
zaradi bolezni, ohranili p ri moči in jih 
pripravili za zimo?

Edino, kar preostane čebelarju je, 
da doma poskrbi za poletno in zgodnjo 
jesensko pašo. M arsikateri vidi v tem 
neprem ostljivo oviro,, vendar ni tako. 
Danes imamo razne vrste detelje, ki 
jih  lahko posejemo in paša je  tu. Pred 
leti sem pisal o rum eni detelji sm iljki, 
na katero smo prevaževalci vozili čebe
le v Liko in Bosno. Sam sem si jo vse- 
ja l in že nekaj let imam v avgustu in 
septem bru pašo za nekaj panjev doma. 
To deteljo dobimo v ljubljanski seme
narni. Dobro jo je  zmešati z drugo 
deteljo in v nekaj letih se bo sama 
razrasla. Detelje nam reč obolevajo 
za plesnijo in na teh golih m estih se 
razbohoti nato sm iljka, ki je poldivja 
in je  noben zajedavec ne uničuje. 
Km etje prav  radi sprejm ejo semena, 
so pa sorazm erno draga.

Dalje imamo facelijo, ki medi do 
pozne jeseni in jo čebele prav  pridno 
obletavajo. Na faceliji dobijo čebele 
obilo cvetnega prahu  in medičine. Edi
na napaka te rastline je, da sveža ni 
užitna za živali; v glavnem  so jo sejali 
za zeleno gnojilo.

Na Češkoslovaškem so pa tud i tem u 
prišli na kraj. Po žetvi preorjejo str- 
nišča in posejejo facelijo, ki n i občut
ljiva za sušo n iti za preobilno močo. 
Do novem bra zraste ta  rastlina do

80 cm visoko. Po košnji rastlino sili
rajo v silosih. K er im a v sebi obilo 
sladkorja, se ta  s siliranjem  spremeni 
v mlečno kislino. Ta kislina varuje 
silažo pred gnitjem  in konji, govedo in 
svinje jo zelo radi uživajo, ker je slad
ka. Poleg tega im a v sebi mnogo du
šičnih spojin, zaradi česar je  zelo re 
dilna.

Ugotovljeno je, da je  facelija rast
lina z mnogo prednosti pred koruzo 
in sončnico, ki ju  na splošno silirajo. 
Te prednosti bi bile v glavnem  na
slednje:

Vsi vemo, da im ata sončnica in ko
ruza, znani silosni rastlini, razmeroma 
dolgo vegetacijsko dobo. Facelija pa 
se, nasprotno, odlikuje z zelo naglo 
rastjo, kar pomeni veliko prednost 
pred sončnico in koruzo. Facelijo lah
ko posejemo, ko smo poželi žito. V 
jeseni daje za siliranje obilico gmote, 
ker zraste od 50—75 cm visoko. Če 
hočemo gojiti facelijo za kisanje, jo 
lahko posejemo na polju kot strnišč
no rastlino, k je r smo že prej (tj. v 
istem letu) pridelali žito. Tega n i mo
goče naprav iti s sončnicami ali koru
zo. Na polju ni mogoče najprej pride
lati žita in za n jim  sejati koruze ali 
sončnic. Ti dve rastlin i ne bi zrasli 
toliko, da bi jih  lahko uporabili za 
kisanje, vsekakor pa ne bi dali mnogo 
zelene gmote. To je  nesporen uspeh in 
prednost facelije pred  doslej piljublje- 
nim i rastlinam i za siliranje (sončnico 
in  koruzo).

Silaža facelije se odlikuje z veliko 
hranilno in krm ilno vrednostjo, ima 
nam reč dvakrat toliko beljakovin, kar 
so ugotovile kem ijske preiskave stro
kovnjakov. V silaži tudi ni nič m asle
ne kisline, ki navadno povzroča škod
ljivo razkra jan je hran iln ih  snovi in 
zaradi tega neugodno vpliva na kon- 
serviranje krme.

Vonj silirane krm e je sladkokisel.
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Zanimivo je, da silirana facelija, ki 
ima dovolj beljakovin, nim a neprijet
nega duha, kakršen nastane navadno 
p ri razkra jan ju  dušičnih snovi p ri si- 
lažnih rastlinah, ki imajo mnogo be
ljakovin (npr. p ri detelji in grašici).
V faceliji je nekaj, kar zagotavlja 
uspeh kisanja. Facelija je  nam reč zna
na kot izredno medeča rastlina, ki ima 
mnogo sladkih sokov. To ugodno vpli
va, da ima silaža facelije kljub veliki 
množini beljakovin vse lastnosti dob
re  silaže, da diši, da je  redilna in jo 
ima živina rada.

Znano je, da priporočajo p ri kisanju 
rastlin, ki imajo mnogo beljakovin, 
dodajanje koncentrirane raztopine 
sladkorja, in sicer nekoliko razredčene 
melase. Več kot verjetno je, da je  v 
faceliji poleg obilice beljakovin važen 
sladkor, ki ga vsebuje in vpliva na 
uspeh siliranja. To potrju jejo  že dolgo 
znani podatki, da imajo rastline, do
zorevajoče v m razu (in taka je  tudi 
facelija) v svojih celicah in tkivu ved
no večjo količino sladkorja kot ra s t
line, ki so občutljive za mraz.

PISMO IZ VENEZUELE
ALO IS ILIJA 

LO S T E Q U ES-ED O . MIRANDA 
URB. LO S LA G O S —  VENEZUELA

2e več let prejem am  vaše ugledno 
glasilo, danes pa vam  m oram  sporoči
ti, da mi ga ne pošiljajte več. In to iz 
preprostega razloga, ker nim am  več 
čebel.

Čebele so mi pa pošle, kakor to
liko drugim. V tem  delu dežele, k jer 
živim, se je  leta 1978 začelo z veliko 
sušo, ko je  paša tako upadla, da je  bi
lo potrebno pitanje. P ita ti pa večini 
n i bilo mogoče, ker so bile čebele že 
afrikanizirane. A frikanizirane čebele 
pa so tako divje, da se jim  more p ri
bližati samo človek, ki je oprem ljen 
kot kak astronavt in če ima svoje če
bele dovolj daleč od ljudi in živali. Če 
jih  nim a vsaj kakih 500 m odm aknje
ne, se takoj, čim se jim  človek p ri
bliža tako razhudijo, da daleč naokoli 
vse cvili, vpije in beži. Potem  pa sle
dijo pritožbe na oblast, tožbe za od
škodnine itd. Jaz sem jih  imel prebli
zu javnega pota, kar prej ni bil noben 
problem, ko sem jih  lahko odpiral tu 
di brez zaščitnega klobuka. Zdaj pa 
n iti na p itanje od zunaj ni bilo misliti, 
ker so bile takoj vse zunaj in daleč na
okoli, čim je  na panju  le malo zaškreb- 
ljalo. Same sebi prepuščene čebele so 
pa samo pešale. Nekaj družin je tudi

ušlo, ker ni bilo hrane v okolišu. Take 
»divje« razm ere so vladale vse do leta 
1980, ko se je  začelo deževje, kakršne
ga ne pomnijo najstare jši ljudje in ki 
po malem še vedno traja . Spet smo p ri
šli na isto kot prej: pitati, kdor pa za
rad i bližine ljudi in živali ne more, pa 
iz spoštljive razdalje vedeti, kako mu 
njegove sicer nad vse pridne, pa pre
več hude živalce propadajo in uhajajo. 
(Videti ne more, ker ne sme pogledati 
v  panj.) Po uradnih  statistikah je tuJ 
kajšnje čebelarstvo v teh nekaj letih 
nazadovalo za 75 °/o. To se pravi, 
m anjši čebelarji so izgubili vse, večji 
pa veliko. Temu prim erno se je  pove
čala tudi cena medu: steklenica, ki je 
prej stala 2,50 dolarja, stane danes 
12,50 dolarja. Zelo pa je naraslo po
narejan je  medu. P ri taki ceni »se spla
ča«. K akor so te čebele divje v obna
šanju, tako so divje tudi p ri nabira
n ju  medu. Zato jih  je  bilo prav malo, 
ki bi jih  požgali, kakor so svetovali 
nekateri »strokovnjaki« kot edini iz
hod. Samo enega, nekoliko »vaškega« 
čebelarja poznam, ki jih  je  v jezi po
žgal, ker je  imel zaradi njih  nepresta
ne težave p ri ljudeh in pri oblasteh. 
Velika čebelarstva, cela industrijska
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podjetja s 1000 do 1500 panji, ki so vsa 
elektrificirana, pa ne m orejo tako na
rediti. Eden takih  podjetnikov je še 
pravočasno, še pred nastopom najhu j
šega deževja, hotel pobrati med svo
jim  živalcam. Sklical je p rija telje  če
belarje. Ti so najprej prerezali avto
mobilske gume na pol po vsem obse
gu, da so tako dobili okrogla polkrož
na korita, ki so jih  napolnili s petro
lejem. To čudno obzidje so razposta
vili v velikem  obroču okoli in okoli 
panjev — in petrolej zažgali. Nato so
— vsi seveda kar najbolje opremljeni
— naskočili panje v upanju, da čebe
le dimastega obroča pač ne bodo pre
letele. Kaj še! Čebele so se za vse p ri
prave prav  malo menile. Km alu se je 
začelo po vasi vpitje, cviljenje in be
ganje ljudi in živali. Čebele so prele
tele obroč in pikale vse, karkoli so do
segle: otroke, pse, kure, konje, praši
če, ptiče po ptičnicah. V vasi je nastal 
cel sodni dan. Čebelarji so morali 
kljub skrbnim  pripravam  delo za tisti 
dan opustiti. Sprevideli so, da bodo 
svojim živalcam mogli pobrati med 
samo tako, če jih  bodo prepeljali dosti 
daleč proč od ljudi in živali. Seveda 
se pa tako ne m ore čebelariti. Oblasti 
so začele uvažati nove m atice iz ZDA, 
ki jih  dajejo čebelarjem  zastonj, da bi 
jih  zam enjali za svoje afrikanizirane. 
Na videz je  to že nekaj, končna reši
tev pa to ni. Saj nihče ne ve, koliko 
nekontroliranih družin je  po gozdovih, 
katerim  ne bo nihče m enjal matic. Te 
bodo, kakor doslej, napadale krotke in

zasedale njihove panje in vojna se bo 
nadaljevala. Spet bo treba m enjavati 
in nato še in š e . . .  Je  pa to m enda 
edina pot, po kateri bi dežela sčasoma 
mogla p riti do »pametnih« čebel in 
um nega čebelarstva. Medtem pa, imej 
jih  daleč na samem, kdor m ore . . .

Začelo se je  pa to tako, da so v B ra
ziliji, k jer niso bili zadovoljni z evrop
skimi (italijanskimi) čebelami, češ da 
se v tropskem  podnebju ne obnesejo, 
hoteli svojo raso izboljšati z afrikan- 
skimi (Apis M ellifera Adamsonii La- 
neille 1807), ki da so pridnejše in tu 
di bolj odporne proti boleznim. Rav
natelj zavoda za raziskovanje dr. 
W arwick E. K err je 1. 1957 vpeljal ve
liko družin (tj. matic) afrikanske če
bele; 27 matic je  pozneje ušlo. Te 
so se brez kontrole križale z domači
mi, iz česar je  nastala nova vrsta, af- 
rikanizirana čebela, ki ji človek ni več 
kos. V Venezueli so se prvi svarilni 
glasovi pojavili 1. 1976; danes pa je 
teh čebel polna že vsa dežela. S tro
kovnjaki pravijo, da se širijo s h itrost
jo 150 km na leto, v hladno podnebje 
pa da ne gredo, ne v sm eri proti Se
verni Am eriki ne proti Argentini.

S to dolgo zgodbo sem vam  razložil, 
v  kakšnih okoliščinah sem prišel ob 
čebele in da m i izgube niti Slovenski 
čebelar ne m ore nadom estiti. Zato se 
vam  prav  lepo zahvaljujem , da ste mi 
ga tako zvesto pošiljali in  vas z vsemi 
priznanji za lepo revijo najiskreneje 
pozdravljam.

IZŠLA JE NOVA BELČIČEVA KNJIGA

Josipa Belčiča iz Peteranca p ri Ko
privnici, dolgoletnega sodelavca h r
vaške »Pčele« in avtorja znanega dela 
z naslovom »Moj način pčelarenja«, 
poznajo že mnogi slovenski čebelarji. 
Čeprav sam večkrat skromno poudar
ja, da je naredil samo pet razredov

osnovne in tr i razrede vajeniške šole, 
nam  njegovi spisi odkrivajo velikega 
m ojstra peresa in čebelarske stroke. 
Komaj 13 let je imel, ko je  začel čebe
lariti. B istro je  ves čas opazoval živ
ljenje čebel in pridno študiral domačo 
in tujo literaturo . Tako si je v 62
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letih intenzivnega čebelarjenja na
bral izredno bogatih izkušenj, ki jih 
ne skriva zase, am pak jih  nesebično 
posreduje široki čebelarski javnosti.

Njegova najnovejša knjiga je  p ri
ročnik za začetnike in  ostale čebelar
je te r nosi naslov »Pčelarenje danas«. 
Izdal jo je  v samozaložbi. Na 154 
straneh je v zgoščenem slogu, ki je 
značilen za njegovo pisanje, podal ce
lotno čebelarsko tem atiko v običaj
nem  klasičnem razporedu: biologija 
čebel, čebelja paša, k ra tka  zgodovina 
razvoja panjev, čebelarjeva opravila 
med letom, zreja matic, čebelji proiz
vodi in bolezni čebel. Posebno vred
nost dajejo knjigi njegova lastna za- 
pažanja in odkritja, ki jih  je  tem eljito 
preizkusil v svoji dolgoletni praksi. 
Tako je ovrgel mnoge zmotne trd itve 
nekdanjih  čebelarskih teoretikov, kar 
ponovno dokazuje, kako tesno m orata 
b iti povezana praksa in teorija.

Zanim ive so Belčičeve izkušnje z 
A 2 panjem . S tandardna izvedba se 
mu je  zdela pretesna, zato je  izdelal 
svoj tip A 2 panja z 2 x 12 satnikov 
velike m ere 40 x  30 cm, torej izredno 
prostoren panj, ki pa se ga pred izdat
no pašo lahko še poveča z uporabo 4- 
satne kasete. No, slovenski čebelarji 
smo si vedno prizadevali, da ohrani
mo panj s standardnim i merami, saj 
ima tak  največjo tržno vrednost. Se
veda se tudi naši čebelarji zavedajo, 
da je ob dobrih pašah nekoliko p re te
sen in da plodna m atica v njem  ne 
more razviti vseh svojih sposobnosti. 
Izhod iz zagate pa je mogoče najti na 
različne načine, ne da bi sprem injali 
m ere panja, med drugim  z dovolj pro
storno kaseto-zaklado. Uspehi nekate

rih  naših posameznkov, ki že nekaj let 
preizkušajo zaklado, so izredno obetav
ni.

V Belčičevi knjigi sem s posebno 
pozornostjo prebral poglavje o zdru
ževanju čebeljih družin, da bi se do
segli večji donosi. Iskal sem odgovor 
na neko vprašanje, ki me že dalj 
časa muči, vendar ga tudi tokrat n i
sem našel. Marsikdo, med njim i tudi 
jaz, ki čebelari v LR panjih, je preiz
kusil Belčičev način om ejevanja za
lege pred pašo v tre tji nakladi, ki je od 
spodnjih dveh mediščnih ločena z 
mrežo. Po končani paši, ko je hotel 
iztočiti med, je  našel v spodnji nakladi 
obilico trotovske zalege, zaradi česar 
je bil pridelek m edu znatno pod p ri
čakovanjem. Ta neljubi pojav je  m ar
sikoga zelo razočaral. Mislim, da so 
čebele v spodnji nakladi preveč odda
ljene od m atice in da do zaleganja 
tro tav ih  čebel ne bi prišlo, če bi v to 
naklado pravočasno vcepili dva zrela 
matičnika, ali če bi v  njej pridelovali 
m atični mleček. Čudim se, da se av
to rju  te  sicer odlične metode omejeva
n ja  zalege in preprečevanja rojenja 
kaj podobnega ni zgodilo. Ne v  prvi 
in tud i ne v drugi knjigi o pojavu 
tro tav ih  čebel ni ničesar napisal.

Upam, da mi tov. Belčič moje dobro
nam erne kritike ne bo zameril. Zelo 
pa m u bom hvaležen jaz in verjetno 
tud i vsi tisti lastniki nakladnih panjev, 
ki njegove metode radi preizkušamo, 
če bo o tem  problem u napisal svoje 
m nenje.

K njiga »Pčelarenje danas« stane 200 
din in jo lahko naročite pri avtorju.

(Josip Belčič, 43321 Peteranec)

POPRAVEK
P ri obvestilu o diapozitivih v 11. št. Slovenskega čebelarja, na str.. 379 je 

prišlo do dveh napak:
1. Čebelarsko tehnologijo obsega samo ena serija in ne dve;
2. Bolezni, škodljivci in zastrupitve čebel je serija, ki vsebuje 72 in ne 36 

diapozitivov.
Prosimo vse naročnike, da te popravke upoštevajo. ing. Franc Sivic
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NAŠI ZNANI ČEBELARJI

Škof Anton iz M alečnika je  verjetno 
najstarejši živeči poklicni čebelar pri 
nas, zato bodo njegove izkušnje tem 
bolj zanimive.

Kako ste začeli čebelariti?
Cebelariti sem začel leta 1926, ko 

sem bil s ta r 14 let, p ri znanem  čebe
larju  F rancetu K ira rju  iz Hrance. 2e 
od m ladosti m e je  čebelarstvo zani
malo in tako čebelarim  že vse svoje 
življenje. Ko sem začel čebelariti, je 
imel France K ira r 60 panjev, ki jih  
je  izdelal sam; to so bili K irarjevi 
A panji. Z leti se je  njegovo čebelar
stvo večalo in se m u povzpelo na 
600 panjev.

2. Kako ste se učili čebelariti in 
kakšne težave ste imeli kot začetnik?

Kot začetnik nisem  imel posebnih 
težav, saj sem bil od začetka ljubitelj 
narave in življenje čebel me je  zani
malo.

3. K aj priporočate m ladim  čebelar
jem  začetnikom?

Čebelar začetnik m ora predvsem 
im eti veselje do čebel, začeti mora 
skromno, z m anjšim  številom panjev, 
da bi bil lahko kos svojim čebelam in 
da ga v začetku ne bi razočaralo, kaj
ti čebelarstvo je  povezano s finačni- 
mi stroški, najbolj pri čebelarjih  za
četnikih.

4. V  kakšnih panjskih sistem ih ste 
čebelarili in kakšne izkušnje imate z 
njimi?

France K irar je  začel čebelariti z 
dunajskim i panji. Ko pa je  ugotovil, 
da je  ta  panj prem ajhen za izkorišča
nje čebelje paše, je konstruiral svoj 
panj, K irar jev A panj. Površina tega 
panja je  bila približno takšna kot jo 
ima sedanji AŽ panj, z 9 sati. Ob 
nadaljnjem  razvoju čebelarjenja je 
France K irar ugotovil, da je  za izko
riščanje čebelje paše tudi K irar jev 
A panj prem ajhen. Izumil je  novi 
sistem panja, K irarjev  B panj, ki mu 
služi kot zelo prim eren za dobre in

obilne čebelje paše.
5. Kakšno čebelarsko opremo imate 

in kje ste jo nabavili?
Čebelarska oprema in  orodje sta 

sodohna in prikladna. Čeprav sem 
nekaj od tega že takoj po prvi svetov
ni vojni kupil v Avstriji, mi še zdaj 
dobro služi.

6. Katere čebelje pridelke pridelu
jete in kakšen je vaš poprečni pride
lek?

Moji čebelji pridelki so med vseh 
v rst in vosek za uporabo, za izdelavo 
satnic in za prodajo. Pridelek je  odvi
sen od vrem enskih razm er in medenja 
m edovitih rastlin.

7. Kako preprečujete rojenje?
Rojenje preprečujem  z zamenjavo

m ladih matic, saj je  v K irerjevem  B 
panju  m atica dobra le 2 leti, ker se 
od nenehnega zaleganja hitro  iztroši 
in je  zato zam enjava nujno potrebna.

8. Kako spomladi pospešujete raz
voj družin?

Za razvoj spomladi poskrbim  že v 
jeseni, tako da vzimim močne in m la
de čebele; če pa je spomladi potreb
no okrepiti kakšno šibkejšo družino, ji 
dodam iz rezervne družine pokrito 
zalego.
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L eta 1933 sem  skrbel že za veliko  število  
čebeljih  družin

9. Kaj naredite z voščinami in kako  
pridete do satnic?

Voščine in stare  satnice prekuham
v vosek, satnice pa izdelujem sam, 
ker imam vse priprave za kuhanje 
voščin in  tudi priprave za stiskanje 
satnic za K irarjev  A in B panj.

10. A li sami vzrejate matice in ka
ko?

Matice vzrejam  sam, ker imam svo
je vzrej ališče matic. M aterial za vzre
jo m atic odbiram  po kakovosti panjev, 
iz katerih  nam eravam  vzrediti m lade 
matice. Vzrejam jih  samo iz najbolj 
kvalitetn ih  družin, ki m orajo imeti 
res dobre lastnosti, da je družina do
ber medar, da ni preveč napadalna, 
da ni rojiva. To vse opazujem in vpi
sujem  vse leto, predvsem  pa je  važno, 
da je  čista kran jska pasm a (čebela 
sivka).

11. Kako zam enjujete matice in ka
ko pogosto?

Matico zam enjam  po potrebi; slabi
čem ne zam enjam  matice, pač pa jim 
dodam celo rezervno družino. Ko na
m eravam  zam enjati matico, jo n a j
prej odstranim. Nato pustim  v d ru 

žini 2 satnika s čebelami; potem  pa 
dodam vsaki drugi satn ik  iz rezervne 
družine in ne iščem več matice, ki sem 
jo dodal iz rezervne družine, ker so 
se čebele z matico že sprijaznile med 
dodajanjem  satnikov, od katerih  je 
bil vsak drugi zamenjan. Med dodaja
njem  satnikov iz rezervne družine je 
nastala v panju  zmeda in med tem  so 
matico že sprejele.

DRUGI NAČIN
Odvzamem staro matico in dodam 

mlado, oplojeno. Namočim jo v kislo 
vodo, da ne m ore hitro  begati pred 
čebelami v panju. Od kisle vode je 
izgubila prvotni vonj in tako so jo 
zagotovo sprejele.

12. A li vozite čebele na paše in 
katere?

Med dolgoletnim čebelarjenjem  sva 
vozila na razna pasišča po vsej Jugo
slaviji in tudi na jadranske otoke; 
predvsem  v Liko na žepek, v Subotico 
na akacijo, v Metkoviče na kaduljo 
te r  na otoke Šolto, H var in Vis na 
rožmarin. Vozila sva tudi na  Dravsko 
polje, na Pohorje in v P rekm urje.

13. Kako točite m ed in kako pre
prečujete rop?

Med točimo obvezno v zaprtem  pro
storu, da ne pride okolica v dotik z 
medom, ker bi tako privleklo čebele 
do ropanja.

14. Kateri je največji problem, ki 
ga imate pri čebelarjenju?

Težave so predvsem  s pom ladan
skim škropljenjem  z raznim i škropi
vi in s slabo organiziranostjo pri n a 
bavi sladkorja za zimsko krm ljenje.

15. Kako zazim ite čebele?
Čebele zazimimo na sladkorju in to

v mesecu septem bru, pa tudi še malo 
kasneje, ko se je  zalega polagoma 
izlegla. Zapažimo pa jih  dokončno od 
15. do 30. novembra.

16 A li je pri vas dobro organizirano 
preprečevanje širjenja čebeljih ku ž
nih bolezni?

Čebelarji smo povezani z veterinar
sko službo in skupno skrbimo za
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Predsednik jia c io n a ln e  zveze čebelarjev M ehike s sodelavci v  razgovoru s predstav
nik i hp M edex na razstavnem  prostoru M edexa na 28. m ednarodnem  kongresu če 

belarjev v  A capulcu

TUDI ČEBELJI PRIDELKI SPADAJO V OSNOVNE 
KMETIJSKE PRIDELKE

GLAVNI DIREKTOR DO MEDEX 
ALES M I2IG O J, DIPL. O EC.

Na podlagi sprejetega sam ouprav
nega sporazuma o tem eljih srednje
ročnega plana razvoja km etijstva, ri
bištva in živilske industrije  za obdob
je  1981— 1985 je končno tudi pridelo
vanje čebeljih pridelkov in predelava 
le-teh verificirana kot enakovredna

panoga v km etijski proizvodnji. Naša 
delovna organizacija je  edini podpis
nik  navedenega sporazuma, seveda 
močno pogrešamo tudi ostale subjekte, 
ki kakorkoli delujejo na pridelavi oz. 
pospeševanju čebeljih pridelkov. Naša 
skupnost zato upravičeno pričakuje v
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M edexove delavke pri polnilnem  stroju

tem  srednjeročnem  obdobju bistven 
prem ik v organiziranem  pridelovanju 
čebeljih pridelkov. Na podlagi spreje
tega srednjeročnega plana naše delov
ne organizacije je  tako predvidena iz
jemno h itra  rast pridelave čebeljih 
pridelkov, ki naj bi bila organizirana 
predvsem na podlagi dolgoročnega so
delovanja med čebelarji, kooperanti in 
našo delovno organizacijo. P rav  raz
veseljivo je  dejstvo, da se naši repub
liški činitelji, predvsem  pa komite za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano, in
tenzivno vključujejo v prizadevanja 
organizirane proizvodnje. Naša enota 
Kooperacija se tud i ustrezno dohod
kovno povezuje s proizvajalci čebelar
ske opreme, da bi zagotovila ustrezno 
količino panjev in drugih pripomoč
kov za h itrejše vključevanje čebelar
jev v organizirano proizvodnjo. Iz do
sedanje prakse smo prišli do zelo po
membnih ugotovitev, da je  le dolgo
ročna povezava, čebelar—naša DO, ga
ran t za večjo ekonomsko rentabilnost 
posameznih čebelar j ev-kooperantov in 
seveda tudi za našo DO, ki tako dobi

va ustrezne količine čebeljih pridel
kov. Seveda z dosedanjim  številom ko
operantov kot tudi s samo organizira
nostjo ne moremo biti zadovoljni, ker 
čas, v katerem  živimo, zahteva od nas, 
da pridelamo vse več hrane, v tem 
slučaju čebeljih pridelkov doma, v 
Sloveniji oz. Jugoslaviji. Zelo po
m em bna bo tudi vključitev naše DO 
v Živinorejsko poslovno skupnost Slo
venije, ker nam  bo kot članici te skup
nosti omogočala dobiti precejšnja fi
nančna sredstva za še h itrejši razvoj 
organizirane pridelave čebeljih p ri
delkov.

Predelava čebeljih pridelkov v vi
soko kvalitetne izdelke apiterapije 
nam  omogoča, da se vse bolj kot po
memben partn er v svetovnem  merilu 
s tega področja vključujem o v izvoz 
na konvertibilno področje. V prizade
vanjih  za vse večji izvoz lahko ugo
tovimo, da smo se zelo aktivno vk lju 
čili v izvoz, saj je  naša DO prvič v ča
su svojega obstoja presegla 1 m ilijon 
am eriških dolarjev izvoza in seveda 
tudi za okoli 20 °/o presegla planirano 
vrednost izvoza za leto 1981. Izvoz bo 
tudi v prihodnje pomenil eno bistve
nih nalog naše delovne organizacije, 
zato pričakujem o, da bodo čebelarji še 
bolj kot dosedaj prispevali k večjemu 
izvozu.

Naša želja in obveza je, da vsak če
belar in vsi skupaj v prihodnje prispe
vamo še več k povečanemu izvozu, ker 
bomo le tako uspeli uravnovesiti našo 
plačilno bilanco s tujino.

Vsem čebelarjem  želimo uspešno in 
medeno leto 1982.
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ODKUP VOŠČIN IN VOSKA

Delovna enota Kooperacija je tudi 
letos organizirala zbiranje in odkup 
voščin. Voščine prevzem a trgovina če
belarskega m ateriala, L jubljana, Mi
klošičeva 30, vsak dan od 8.00 do 14.30 
in ob sobotah od 8. do 12. ure. Vošči
ne bomo zbirali do 31. m arca 1982.

Za prevzete voščine obračunavamo 
stroške za kuho v višini 20 din za kg 
te r priznamo protivrednost čebeljega 
voska po odkupni ceni voska, in  sicer:

— 28 do 33 %> izplena čebeljega vo
ska za 1 kg voščin, ki so stare nad 2 
leti,

— 40 do 55 °/o izplena čebeljega vo
ska za 1 kg voščin deviškega in gradil- 
nega satja,

— 50 do 60 %> izplena čebeljega vo
ska za 1 kg voščin iz pokrovcev.

Odkupne cene čebeljega voska so 
300 din za I. kvaliteto in 290 din za II.

kvaliteto. Prevzem alec voščin izroči 
čebelarju z obračunom potrdilo o p re
vzetih količinah, s čimer si čebelar 
pridobi pravico do nakupa satnic. Vo
ščine m orajo biti suhe, brez medu, 
cvetnega prahu, gnilobe ali plesni.

Predvidevam o, da bo tud i v  letu 
1982 uvoz čebeljega voska močno ome
jen. Proizvodnja satnic bo odvisna od 
nakupa voska na domačem trgu, zato 
bodo imeli prednost p ri oskrbi s sat- 
nicami čebelarji, ki bodo M edexu od
dali čebelji vosek ali voščine. Uvoženi 
vosek ne bo zadoščal n iti za pokritje 
potreb čebelarjev kooperantov, ki bo
do širili obseg čebelarjenja z novimi 
panji. Priporočamo čebelarjem, da že 
sedaj oddajo vosek Medexu in si tako 
pravočasno zagotovijo satnice.

DE-KOOPERACIJ A: 
pospeševalna služba

V se voščine so 
dragocene za 

čebelarstvo
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SEMINAR ZA ČEBELARJE KOOPERANTE

Čebelarje kooperante in vse tiste, ki 
imajo z Medexom sklenjene pogodbe 
o proizvodnem sodelovanju, obvešča
mo, da organiziram o sem inar o pro
izvodnji čebeljih pridelkov. Na semi
n arju  bomo teoretično obdelali neka
tere problem e s področja vzreje matic, 
tehnologije čebelarjenja, pridelovanje 
posameznih v rst čebeljih pridelkov te r 
druge probleme, s katerim i se čebelar
ji vsakodnevno srečujejo. Problem e 
čebelarjenja bomo poskušali čimbolj 
konkretizirati in zanj.e n a jti odgovore, 
ki bodo čebelarjem  praktično koristili 
pri njihovem  delu. Udeležence prosi
mo, da nam  po možnosti pred začet
kom sem inarja pošljejo pismena vp ra
šanja oziroma nakažejo probleme, za 
katere želijo, da jih  obravnavam o in

najdem o ustrezne rešitve. Na ta  način 
bi lahko sem inar čimbolj približali 
potrebam  čebelarjev.

Sem inar bo v L jubljani meseca ja 
nuarja  1982 in bo tra ja l dva dni. Orga
niziran ne bo le v prim eru, če se bo 
prijavilo manj kot 15 udeležencev.

P rijave sprejem a Medex, DE - Ko
operacija, L jubljana, Miklošičeva 30, 
vključno do 15. januarja  1982. P rijav 
ljene čebelarje bomo dodatno obvesti
li o času in  k ra ju  predavanj. Inform a
cije o sem inarju lahko dobite osebno v 
Ljubljani, v pisarni pospeševalne 
službe ali po telefonu na št. 311-545, 
in terna 46.

DE-KOOPERACIJ A: 
pospeševalna služba

POGOJI NABAVE OPLOJENIH MATIC IN MATIČNIKOV

Obveščamo čebelarje, da bomo tudi v prihodnji sezoni vzrejali oplojene 
m atice in matičnike.

Vsa pism ena naročila s točno navedbo roka dobave, bomo sprejem ali od 
1.1. do 31. 3. 1982 na naš naslov: »MEDEX«, L jubljana, Miklošičeva 30.

Dobava matic se bo vršila po vrstnem  redu predhodnih vplačil na naš ži
ro račun št.: 50100-601-10404. Matice in m atičnike bomo pravilom a odprem ljali 
dvakrat mesečno od konca meseca m aja  dalje, s tem, da je za m atičnike ob
vezen osebni dvig v našem skladišču na L inhartovi cesti 49/a.

Predvidena cena:

oplojene matice
— kooperanti 200 din,
— ostali čebelarji 250 din;

matičniki:
(25 kosov m atičnikov v stiropornem  inkubatorju)
— kooperanti 880 din,
— ostali čebelarji 980 din.

Vse inform acije v zvezi z naročanjem  matic, m atičnikov ali druge infor
macije lahko dobite na telefon št. 061/311-545, in terni tel. 46.

DE-KOOPERACIJA 
pospeševalna služba

IV



zdravje čebel. Imamo preglede o kuž
nih  čebeljih boleznih, po potrebi pa 
preventivno zdravimo čebele, pred
vsem pred varroozo.

17. Kako naj bi bilo po vašem m ne
n ju  organizirano pospeševanje naše
ga čebelarstva?

Organizirano naj bi bilo tako, da 
bi čebelarji ne imeli težav s prevozi 
na pasišča; poskrbljeno bi naj bilo 
za nabavo prepotrebnega sladkorja za 
vzim ljenje čebel. Organizirano bi se 
morali držati reda na pasiščih.

18. Kakšne naloge naj bi pri pospe
ševanju čebelarstva imela čebelarska 
organizacija?

Za pospeševanje čebelarstva bi naj 
čebelarska organizacija organizirala 
opazovalne postaje in pravočasno se
znanjala čebelarje o m edenju raznih 
pasišč. Čebelarske potrebščine naj bi 
bile vedno pravočasno nabavljene, 
predvsem  satnice, katere bi m ladi če
belarji začetniki potrebovali za raz
voj čebelarstva. M ladi čebelarji v za
četku še nim ajo voska za zamenjavo 
satnic te r pripomočkov za stiskanje 
satnic.

19. Kakšne članke in informacije si 
želite v Slovenskem  čebelarju?

Članki v Slovenskem čebelarju naj 
bi bili res o čebelarstvu iz naših k ra
jev. Preveč se ukvarjam o z dogajanji 
drugod, saj je  problemov tud i doma 
dovolj.

20. A li ste za svoje delo na področ
ju  čebelarstva prejeli kakšno prizna
nje?

Za svoje dolgoletno čebelarsko de
lovanje sem prejel tale odlikovanja 
in priznanja:

1. red A ntona Janše III. stopnje, 
M aribor 6. 3. 1969

2. red A ntona Janše II. stopnje, Ma
ribor 10. 3. 1974

3. čebelarsko priznanje za 46-letno 
delo pri velečebelarju Francu K irarju
— priznanje Križevci p ri Ljutom eru, 
17. jun ija  1973

4. priznanje Zveze prija teljev  m la
dine občine M aribor za delo v dobro 
mladega rodu, jun ija  1973.

Ob moji upokojitvi mi je  tovariš 
France K irar leta 1967 podaril 50 n a 
seljenih panjev, K irarjev ih  B panjev 
in še 30 rezervnih panjev kot proti- 
uslugo, ker še naprej opravljam  n je
gove čebele in čebele njegovega sina 
Miška.

ZGODOVINA

Zgodovina v mojem čebelarskem 
obdobju je  bila vsaj zame zelo zani
miva; vse življenje sem se srečaval 
s čebelami in vsako leto je  bilo d ru 
gače. Med veliko dobrega je prišlo 
včasih tud i do razočaranj. O svoji 
zgodovini bi lahko napisal več, kot 
gre na ta  papir, nastala bi cela knjiga.

Svoje  bogato znanje 
vedno razdaja tudi 
m ladim  čebelarjem
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ZAKAJ ČEBELARSTVO V SFRJ ZAOSTAJA 
ZA DRUGIMI KMETIJSKIMI PANOGAMI?

INŽ. BOŽIDAR VESKOVIC

P ridelati dovolj poljedelskih pridel
kov za prehrano ljudi je  danes prob
lem skoraj vseh dežel sveta. Toliko 
bolj zadeva to države v razvoju, kjer 
živi največji del svetovnega prebival
stva. Pridelovanje hrane je svetovni, 
torej tudi jugoslovanski problem.

Ko je neki naš novinar v »Politiki« 
ob letu  otroka citiral tekst iz enega 
najuglednejših časopisov, pariškega 
Monda, je  med drugim  navedel: »Ne
sprejem ljiv je svet, v katerem  vsak 
dan um re od lakote 12.000 ljudi, pol 
m ilijarde pa jih  životari na  robu la
kote«.

V Jugoslaviji je bilo od osvoboditve 
pa do danes pridelovanje hrane ena od 
prednostnih nalog. Namreč, če gleda
mo njegov razvoj po fizičnem obsegu, 
vidimo, da je bilo pridelovanje hrane 
za prebivalstvo v letu  1978 več kot 
dvakrat večje kot leta 1947, kar je 
razvidno iz tehle podatkov:

INDEK S KM ETIJSKE PROIZVODNJE
1947 1957 1967 1977 1978

65 104 132 172 162

Tudi v srednjeročnem  načrtu  raz- 
vorja  Jugoslavije od 1976— 1980 leta je 
sodil agroindustrijski kompleks kot 
skupna politika republik in pokrajin  
v prednostne sm eri gospodarstva Ju 
goslavije. Pomembnost km etijstva pri 
splošnem razvoju države narekuje iz
polnjevanje vseh dogovorov o razvo
ju  agroindustrijskega kompleksa, kar 
bistveno prispeva k napredku v ce
loti, k  stabilizaciji in boljšemu živ-

ljenskem u standardu delovnih ljudi. 
To pa je eden bistvenih pogojev za 
razvoj naše sam oupravne socialistične 
družbe.

Razvoj čebelarstva je  p ri poveča
n ju  poljedelskih pridelkov velikega 
pomena, ne samo zaradi čebeljih p ri
delkov za prehrano, zaradi surovin, ki 
jih  daje nekaterim  vejam  industrije, 
(v farm aciji in za nekatere druge po
trebe so praktično nezamenljive), tem 
več predvsem  zaradi opraševanja, ki 
bistveno vpliva na povečanje polje
delskih pridelkov, tako po količini 
kot po kvaliteti. Vse to omogoča več
jo produktivnost in vpliva na ceno p ri
delkov. Poleg tega z gojenjem  čebel 
bolj izkoriščamo delovne moči, odpi
ramo pa tudi nova delovna mesta. De
lo s čebelami ugodno vpliva na zdrav
je, omogoča stanovalcem v vaseh in v 
mestih dodatno dejavnost in dodaten 
zaslužek. Poleg tega imajo čebele ne
precenljivo vlogo pri čuvanju člove
kovega okolja. Velik pomen ima če
belarstvo tudi za potrebe narodne ob
ram be itd. Da bi dobili vpogled, ko
liko je  čebelarstvo zaostalo v razvoju 
za razvojem  poljedelstva v celoti, še 
posebno pa v prim erjavi z osnovnimi 
življenjskim i pridelki in živinorejo, si 
oglejmo nekaj prim erjav.

RAZVOJ POLJEDELSTVA

Kot smo omenili, je poljedelstvo 
doseglo po vojni pomembne uspehe, 
zlasti v pridelovanju osnovnih polje
delskih rastlin, pšenice in koruze in 
p rire ji mesa, mleka, jajc ind., še po-

Indeks 1947 =  100

P oljed elstvo  Ž ivinoreja G ovedoreja ^ Št. panjev

1947 100 100 100 100 100
1957 160 136 151 72 81
1977 265 306 305 108 97
1978 249 317 318 88 112
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sebno v družbenem  sektorju. Ti re
zultati se lahko prim erjajo z najbolj
šimi v svetu.

U radni statistični podatki izpriču
jejo povečanje skupnih poljedelskih 
pridelkov, napredek živinoreje in p ri
delek m edu do leta 1978.

V tridesetih  letih  se je skupni po
ljedelski pridelek povečal za 2,6-krat, 
živinoreja za ca. 3-krat, govedoreja za 
3-krat. P ridelek medu je  ostal skoraj 
isti. Leta 1977 je  bil večji za 8 %  v 
prim erjavi z letom 1947, vendar je bil 
leta 1978 za 12 °/o m anjši kot leta 1947.

Če je povprečje vseh poljedel-, 
skih pridelkov v letih 1954 do 1963 
označeno s 100, potem je bil ta  pride
lek po letih  takle:

1947 65 1971 143
1957 104 1972 138
1965 115 1973 148
1966 134 1974 158
1967 132 1975 154
1968 128 1976 164
1969 137 1977 172
1970 133 1978 162

Celoten poljedelski pridelek je  stal
no naraščal in je  bil le ta  1969 za 72 
odstotkov večji od poprečja, leta 1970 
pa, ko je bilo vrem e ugodno, pa za 62 
odstotkov.

V živinoreji je  bil napredek še več
ji, kar kaže naslednja tabela:

Povprečje od 1954 do 1963 =  100

1947 69 1971 155
1957 94 1972 158
1965 127 1973 167
1966 130 1974 189
1967 138 1975 188
1968 138 1976 196
1969 137 1977 211
1970 152 1978 219

Podatki kažejo, da je bila prire ja
v živinoreji leta 1978 po količini za 
3,27-krat večja kot pa leta 1947 in za 
2,32-krat večja kot leta 1957.

V govedoreji, p ri kateri poteka re
produkcija neprim erno počasneje kot 
pri čebelah, je  bila p rire ja  leta 1978 
za 3,18-krat večja kot leta 1947 in za 
2,11-krat večja kot leta 1957.

RAZVOJ ČEBELARSTVA

Pridelek v čebelarstvu kaže po ko
ličini medu, ki je glavni čebelji pro
dukt, n ihanja v posameznih letih, v
glavnem pa stagnira na zelo nizki
stopnji.

ŠTEVILO PAN JEV PO LETIH
V TISOČIH KOS.

1947 802 398
1957 648 438
1967 770 478
1971 959 863
1972 956 883
1973 776 675
1974 789 710
1975 856 770
1976 820 816
1977 780 741
1978 899 854

Kot je  videti, je bilo število panjev 
leta 1978 večje v prim erjavi z letom 
1947 za 97.000 ali za 12 %>. Vendar se 
je število panjev s pomičnim satjem  
1978. leta povečalo v prim erjavi z 
letom 1947 za 456.000 ali za 114 °/o, 
kar je  zelo veliko.

PRIDELEK MEDU PO LETIH JE BIL  
TAKLE

L eto Ton N a panj kg
1947 4.500 4
1957 3.500 5
1965 3.870 4
1967 4.564 5
1971 3.972 4
1972 3.568 4
1973 5.419 7
1974 4.694 6
1975 3.774 5
1976 5.853 7
1977 4.844 5
1978 3.965 3,5
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Največji pridelek medu, tako po 
skupni količini kot po povprečju na 
panj, je  bil leta 1976. (5.853 ton in  7 
kilogramov na panj). Najslabši pride
lek je bil leta 1978 (3,5 kg na panj) 
zaradi izredno slabih vrem enskih raz
mer.

Podatki so vzeti iz službenih publi
kacij zveznega zavoda za statistiko. 
Veliko število čebelarskih delavcev in 
strokovnjakov meni, da so podatki o 
številu panjev nerealni. V številnih 
predavanjih  na raznih čebelarskih 
prireditvah (seminarji, predavanja)' je 
bilo povedano, da imamo v Jugosla
viji 1,200.000 panjev. Verjetno so bili 
ti podatki rezultat proste presoje po
sameznikov, vendar je  bilo v statistič
nem biltenu št. 624/1970 zapisano, da 
je bilo v Jugoslaviji leta 1970. 1,150.000 
panjev. Tega podatka niso vnesli v 
letno statistično poročilo in ga imamo 
lahko za neregularnega. V endar ta  
razlika p ri prim erjan ju  rasti poljedel
stva in živinoreje s čebelarstvom  prak
tično nič ne spremeni.

V letih neposredno po vojni je  če
belarstvo močno zaostajalo za razvo
jem  gospodarstva, posebno še za raz
vojem prednostnih vej gospodarstva. 
V obdobju od leta 1947 do 1957 se je 
celoten poljedelski pridelek povečal 
za 60 °/o, p rire ja  v žfvinoreji za 36%>(v 
govedoreji za 51 %). Pridelek medu pa 
je  bil v tem  obdobju za 28 °/o manjši. 
Tudi pozneje je  čebelarstvo v glavnem  
stagniralo, medtem ko se je km etij
stvo, zlasti živinoreja, pospešeno raz
vijala.

Od leta 1957 do 1977 se je skupni 
km etijski pridelek povečal za 50 %, 
p rire ja  v živinoreji za 123 %  in pose
bej v govedoreji za 104 %.

V tem  obdobju se je število panjev 
sicer povečalo za 38 %, pridelek m e
du pa je bil večji le za 13°/o.

Vse to kaže, kako močno je  čebelar
stvo zaostajalo za drugim i km etijski
mi panogami. Posebno občuten je ta 
zaostanek v prim erjavi z živinorejo.

P rim erjave med razvojem  čebelar

stva in razvojem  drugih km etijskih 
panog delamo zato, ker so to sorodne 
panoge in ne, ker bi hoteli dati čebe
larstvu  večji pomen kot mu objektiv
no pripada.

Potrebno je spomniti tud i na to, da 
zahteva razvoj km etijstva, posebno pa 
še živinoreje, neprim erno več sred
stev, časa in dela v prim erjavi s čebe
larstvom, pa vendar čebelarstvo za
ostaja.

VZROKI ZAOSTAJANJA
Če b e l a r s t v a

Vzrokov, ki so vplivali na počasen 
razvoj čebelarstva je  več, lahko pa jih 
strnem o v glavnem  v naslednje:

1. Eden glavnih vzrokov je prav  go
tovo v slabi organiziranosti. V Jugo
slaviji je  okoli 2.700 organizacij zdru
ženega dela, ki se neposredno ukvar
jajo  s kmetijstvom. Zgolj s čebelarst
vom pa se praktično ne ukvarja  niti 
ena organizacija združenega dela, če 
pa se, je  to v tako m ajhnem  obsegu, 
da ni omembe vredno.

Posebne znanstvenoraziskovalne in 
razvojne službe za čebelarstvo p rak
tično ni, m edtem  ko im ata poljedelska 
in gozdna stroka 42 sam ostojnih znan
stvenoraziskovalnih organizacij, 19 
raziskovalno razvitih  enot v sklopu 
gospodarstva in drugih organizacij 
združenega dela, 10 neregistriranih, 
ali skupaj 71 znanstvenoraziskovalnih 
institucij. Poleg tega imajo 2030 po
ljedelskih in  živinorejskih postaj, po
staj za varstvo razstlin, več centrov za 
napredek poljedelstva itd.

V Jugoslaviji je 9 km etijskih fakul
te t in 3 veterinarske fakultete, 51 
km etijskih srednjih  šol. Te šole so da
le 36.000 km etijskih inženirjev in teh 
nikov, 4.848 veterinarjev  in 1057 ve
terinarsk ih  tehnikov.

Za varstvo živali pred boleznimi in 
preprečevanje delujejo trije  institu ti 
in 19 zavodov, 6 diagnostičnih postaj, 
1026 veterinarskih  am bulant, 445 ve
terinarsk ih  postaj in 11 centrov za
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um etno osemenjevanje, čeprav oprav
ljajo um etno osem enjevanje praktično 
na vseh veterinarskih postajah po 
vsej Jugoslaviji.

Km etijske in veterinarske fakulte
te, osnovne pokrajinske in republiške 
gospodarske zbornice, osnovne pokra
jinske in republiške zadružne zveze, 
občinska društva inženirjev in tehni
kov, zveza km etijskih inženirjev in 
tehnikov Jugoslavije in pripadajoča 
društva veterinarjev , sindikati in n ji
hove organizacije dajejo zelo velik 
prispevek razvoju km etijstva in raz
voju socialističnih sam oupravnih od
nosov na vasi. Poleg drugega, vzpod
bujajo vse napredne sile za izpolnje
vanje nalog, organizirajo tekm ovanja 
za doseganje večjih km etijskih pridel
kov, organizirajo oglede centrov na 
katerih  se spoznavajo z uporabo so
dobnih sredstev za intenzivnejše in 
rentabilnejše pridelovanje in prirejo. 
Na teh s praktičnim i prim eri ugotav
ljajo, kaj je in kaj ni mogoče in kako 
kaj doseči.

Cela vrsta  znanstvenoraziskovalnih, 
razvojnih in drugih organizacij zdru
ženega dela na področju km etijstva in 
varstva živali, dela za razvoj te pa
noge, posebej še p ri združevanju km e
tov, k ar odločilno vpliva na napredek 
v km etijstvu in na razvoj socialistič
nih sam oupravnih odnosov na vasi, 
vse pa za večji pridelek.

Vsega tega je v čebelarstvu tako 
malo, da ni omembe vredno. Seveda 
ne moremo pričakovati, da bi čebe
larstvo imelo vse in v takem  obsegu 
kot km etijstvo v celoti ali posamezni 
deli znotraj km etijstva. Vendar, če bi 
vse te institucije vključile v okvir 
svojega dela tudi čebelarstvo, v obse
gu, ki ga po svoji vlogi zasluži, bi 
prav gotovo dosegli pomembne uspe
he. Pomeni, da ni potrebno ustanav
lja ti kake nove institucije za čebelar
stvo. Važno je, da bi se že obstoječe 
ustanove poleg km etijstva, pričele 
ukvarja ti tudi s čebelarstvom.

Čebelarske organizacije so dobro

organizirane, in to od občinskih prek 
pokrajinskih in republiških zvez pa 
vse do čebelarske oganizracije Jugo
slavije. Te organizacije skrbijo za 
strokovno izobrazbo svojih članov, za 
zdravstveno varstvo čebel, za skupno 
nabavo nekaterih  sredstev za čebelar
jenje itd. Vendar, če bi vzpostavili 
tesnejše sodelovanje med čebelarski
mi organizacijam i in med km etijski
mi organizacijami združenega dela, 
zlasti z združevanjem , bi prav gotovo 
dosegli pomemben napredek, toliko 
bolj, ker je  veliko čebelarjev (več kot 
50 °/o) vključenih v čebelarske orga
nizacije.

V Jugoslaviji deluje kakih 20 čebe
larskih organizacij združenega dela in 
čebelarskih zadrug, vendar le 3 ali 4 
delujejo na osnovi združenega dela in 
sredstev. Gledano v državnem  m erilu 
in upoštevaje število čebelarjev je to 
zelo malo.

2. Domače tržišče, uvoz, izvoz in ce
ne čebelarskih pridelkov se n iti p ri
bližno ne morejo prim erja ti s sta
njem, ki na tem  področju vlada v 
km etijstvu. Na prim er: od leta 1965 
do 1978 so se cene km etijskih pridel
kov povečale za 4,7-krat, odkupna 
cena m edu pa manj kot dvakrat. P ri
m erjava s sladkorjem  kaže podobno 
stanje. Medtem ko se je cena medu v 
m aloprodaji v zadnjih letih (od 1968 
do 1978) povečala za 2,2-krat, se je 
m aloprodajna cena sladkorja poveča
la skoraj za petkrat.

č e  prim erjam o ceno m edu s cena
mi posameznih km etijskih pridelkov, 
je  slika še slabša. Na prim er v p ri
m erjavi z odkupno ceno živine, posa
meznih km etijskih pridelkov, indu
strijsk ih  rastlin, nadalje s ceno m le
ka, jajc itd.

Razm erje med uvozom in izvozom 
medu, ki je osnovni pridelek v čebe
larstvu  je iz leta v leto slabše. Tako 
je bilo v tem  pogledu stanje v obdob
ju  od leta 1970 do 1972 takole:

domač pridelek 4.218 ton
uvoz 1.300 ton
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vsega 5.518 ton
izvozili smo 671 ton
ostane za porabo 4.847 ton

Torej je bila poraba medu v tem 
razdobju 240 gramov na prebivalca 
(20 milijonov prebivalcev). V nasled
n jih  letih je pridelek m edu v glav
nem stagniral ali neznatno rasel, m ed
tem, ko sta se uvoz in poraba naglo 
povečevala, kar kažejo teli podatki o 
pridelku, uvozu, izvozu in količinah 
medu za oblike porabe, (v jugoslovan
skem merilu)

Podatki so vzeti iz letnega statistič
nega poročlia zunanje trgovine SFRJ 
za leto 1974, 1976 in 1977.

Ton Vrednost v 
mil. din

1.
1974
pridelek 4.694

2. uvoz 2.244 29,3
3. izvoz 110 2,9

ostane na 
razpolago 6.824 —26,4

1.
1976
pridelek „ 5.853

2. uvoz 5.361 86,1
3. izvoz 188 5,3

ostane na 
razpolago 11.026 —80,8

1.
1977
pridelek 4.844

2. uvoz 5.784 92,1
3. izvoz 138 3,6

ostane na 
razpolago 10.490 —88,5

Uvoz m edu je  bil le ta  1977 za 4.484 
ton, ali za skoraj 4,5-krat večji od 
poprečnega uvoza v letih  1970 do 
1972. Leta 1974 pa je bil večji za sko
raj tr ik ra t ali za 3.540 ton. Izvoz 
m edu se ne veča, pridelek pa zelo po
časi raste.

Količine za domačo porabo in za 
prehodne rezerve so se iz leta v leto 
povečevale. Te količine so bile leta 
1977 že več kot dvakrat večje kot v 
letih  1970— 1972, ali za 5.643 ton.

Skrb povzroča to, da izdamo vsako 
leto več deviznih sredstev za uvoz 
medu. Leta 1977 smo za uvoz medu 
plačali 92,1 milijonov deviznih d inar
jev, ali približno tr ik ra t več kot leta 
1974. Če pa bi k tem u prišteli še uvoz 
voska, cvetnega prahu, m atičnega 
m lečka in propolisa, potem bi bil ra 
čun še mnogo višji. Resno bi morali 
razm isliti o možnosti, da bi ta  sred
stva vložili v razvoj čebelarstva in 
kakšne rezultate bi s tem  dosegli.

K ljub povišanju m aloprodajnih cen 
sladkorja poraba stalno raste in zne
se 33 kg na prebivalca. Jugoslavija je 
do pred kratk im  uvažala velike ko
ličine sladkorja. Z vlaganjem  v nove 
zmogljivosti za pridobivanje sladkor
ja  nismo več odvisni od uvoza. Ven
dar so predvidena velika denarna 
sredstva za gradnjo novih tovarn  in 
za obnovo že obstoječih tovarn  slad
korja. Samo v Srbiji om enjajo vsoto 
800 m ilijard dinarjev. Lansko leto so 
blia posvetovanja o pridelovanju več
jih  količin sladkorne pese, da bi za
gotovili surovine za te  razširjene ka
pacitete. Predvidevajo, da bodo tudi 
koruzo predelovali v sladkor.

M orali bi uskladiti pridobivanje 
sladkorja in m edu vsaj v takem  obse
gu, da bi se rešili uvoza medu, tem - 
prej, ker bi b ila sredstva, vložena v 
povečano pridobivanje medu, znatno 
m anjša kot ona, ki bi jih  porabili za 
gradnjo novih sladkornih tovarn. Se 
pravi, da bi m orali sredstva, ali del 
sredstev, ki so nam enjena za poveča
no pridobivanje sladkorja, preusm e
rili v korist povečanju čebeljih p ri
delkov.

Verjetno bo nastal tud i problem 
prodaje sladkorja na domačem trgu, 
ker so cene sladkorja na svetovnem 
trgu  veliko nižje kot doma in v izvozu 
nismo konkurenčni. Pozabiti pa ne
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smemo tudi, da bi se z razvojem  če
belarstva in boljšo organizacijo dela 
močno povečali pridelki tudi v polje
delstvu.

3. Čebelji škodljivci in bolezni če
belje zalege, posebno pa uničevanje 
čebel s kemičnimi sredstvi, ki jih 
uporabljajo za varstvo rastlin  in za 
uničevanje insektov, resno ogrožajo 
h itrejši napredek čebelarstva. Težava 
je tudi v tem, ker nevarnost teh  če
beljih bolezni in škodljivcev podce
njujem o. Tega se zaveda premalo če
belarjev. Nevarnost je  toliko večja, 
ker so skoro vse bolezni čebelje zale
ge kot tudi druge čebelje bolezni za
h rb tne in v začetni fazi težko opazne, 
ko pa postane bolezen očitna, je na
vadno stopnja okužbe že tolikšna, da 
ogroža že druge čebelje družine v 
panju  in okolici. P red leti se je po
javila tud i pri nas nova bolezen va- 
rrooza, ki zahteva in bo tudi v p ri
hodnje zahtevala dodatne ukrepe za 
ohranitev in razvoj čebelarstva.

Dovoljenja za prevažanje čebel 
m arsikdaj izdajajo v pisarnah in na 
osnovi zaupanja, ne pa na podlagi 
podrobnega veterinarskega pregleda 
čebeljih družin. Do številnih pomorov 
čebel s kemičnimi sredstvi za varstvo 
rastlin  in za uničevanje kom arjev 
pride zato, ker ni povezave med ljud
mi, ki ta  zaščitna sredstva uporab
ljajo, in  čebelarji, kot tud i ne med 
njihovim i delovnimi organizacijami, 
ustanovam i ali društvi. Skoda je to
liko večja, ne samo zato, ker smo uni
čili veliko število čebel, am pak zato, 
ker preostale čebele oslabijo in ne 
dosegajo velikih pridelkov. Te oslab
ljene družine usm erijo vse svoje delo 
v lasten razvoj. M arsikdaj si taka d ru 
žina do zazim ljenja ne opomore in so 
za to potrebni še dodatni napori.

4. Čebelarske opreme in pribora iz
delujemo dovolj, vendar za večino teh 
izdelkov nimamo enotnih meril. Uva
žamo in izdelujemo tudi veliko čebe
larskega pribora in opreme, ki ni 
prim erna za sodoben način čebelar

jenja. To se dogaja brez vsakršne or
ganizirane kontrole. Tudi združenje 
izdelovalcev čebelarske opreme, ki bi 
to kontrolo moralo organizirati, tega 
ne dela.

5. S trokovnih in znanstvenih kad
rov v čebelarstvu je zelo malo in še ti 
so zaposleni na fakulte tah  in drugih 
izobraževalnih zavodih. P ri p rak tič
nem u delu s čebelami, v gospodarskih 
zbornicah, zadružnih zvezah, organih 
uprave, v občinskih skupščinah in 
podobnih institucijah teh strokovnja
kov praktično ni in zato za čebelar
stvo praktično ni dovolj zanimanja.
V najvažnejših dokum entih, ki us
m erjajo razvoj km etijstva in gospo
darstva v celoti, čebelarstva skoraj ne 
omenjajo.

6. Čebelarstvo je pri nas postranski 
poklic in je zato tudi dohodek dodaten 
vir. S čebelarstvom se ukvarjajo  pred
vsem starejši ljudje, m ladih je malo. 
Zato tudi ne vlagamo vanj dovolj na
porov, kot to delajo v drugih vejah v 
km etijstvu. Ne trudim o se dovolj, da 
bi vključili vse subjektivne sile v 
h itrejši razvoj čebelarstva. V tej sme
ri si zadnja le ta  prizadevajo nekatere 
družbene organizacije in poslovna 
skupnost za čebelarstvo Jugoslavije in 
njeni člani.

7. P rogram  razvoja, v  katerem  bi 
bila nakazana sm er akcije odgovor
nih organov, v p rv i v rsti pa načrt 
razvoja čebelarskih, gospodarskih in 
čebelarskih družbenih organizacij in 
čebelarjev, ni izdelan.

8. Ne izkoriščamo ugodnih pogo
jev, ki jih  imamo, za h itrejši razvoj 
čebelarstva. P ri nas se, na prim er, 
nihče ne ukvarja  z vzrejo zgodnjih 
selekcioniranih matic in s paketnim  
čebelarstvom. Za to vrsto čebelarske 
dejavnosti imamo izredne naravne po
goje na nekaterih  otokih, na jugu SR 
M akedonije in SR Črne gore. P rav  
gotovo bi s tem  delom dosegli poleg 
splošnih tudi denarno korist.

9. Propaganda, ki je močno orožje 
za pridobivanje in porabo posameznih
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pridelkov, je zelo skromna, čeprav se 
v zadnjih letih izboljšuje.

10. Vse kaže, da sta pomen čebe
larstva, posebno pa koristnost opra- 
ševanja rastlin, še vedno premalo 
znana mnogim, pa celo vrsti strokov
njakov, ki delajo v neposredni pro
izvodnji. Zato se dogaja, da m orajo 
plačati čebelarji »pašarino«, nam esto 
da bi bili za to nagrajeni. Zaradi tega 
neznanja tudi v dokum entih, ki u re
jajo razvoj posameznih panog v km e
tijstvu, čebelarstva praktično sploh ne 
omenjajo.

Vse to in vrsta  drugih vzrokov je 
razlog, da se čebelarstvo p ri nas iz
redno počasi razvija in da je produk
tivnost v čebelarstvu zelo m ajhna.

Romunija, ki ima podobne naravne 
pogoje kot mi, pridobi na prim er 16 kg 
m edu na panj, medtem  ko v Jugosla
viji pridelamo 4 do 7 kg na panj.

V Zvezni republiki Nemčiji, k i je 
po površini za ca. 6800 km 2 m anjša 
od Jugoslavije, pridelajo na leto za 
ca. 6 do 7 tisoč ton m edu več.

Večina teh  problem ov na področ
ju  čebelarstva je  znana čebelarskim  
gospodarskim in čebelarskim  družbe
nim organizacijanj. V endar pa jih  ne 
rešujejo, ali pa jih  rešujejo počasi, ker 
z njim i niso seznanjeni drugi zainte
resirani dejavniki, ki imajo m arsikdaj 
odločujočo vlogo.

Problem e v čebelarstvu m orajo re
ševati v p rv i vrsti čebelarji oziroma 
njihove organizacije združenega dela 
in druge asociacije kakor tud i če
belarske družbene organizacije na 
vseh ravneh. Vendar čebelarji sami 
in njihove organizacije ne morejo 
mnogo napraviti. V to akcijo bi se

m orali vključiti vsi zainteresirani: po
ljedelci, veterinarske in gozdarske 
proizvodne organizacije, gospodarske 
zbornice, združne zveze, organi up
rave, federacija, republika, pokrajine 
in občinske skupščine, pripadajoče 
znanstvenoraziskovalne ustanove itd.

Veliko korist bi imeli od intenziv
nega sodelovanja med zvezo čebelar
skih organizacij Jugoslavije in n je
nimi organizacijam i v  republikah, 
pokrajinah in občinah in z zvezo inže
n irjev  in tehnikov Jugoslavije in n ji
hovimi organizacijam i od federacije 
do občinskih skupščin. Vedeti m ora
mo, da zveza inženirjev in tehnikov 
združuje v km etijstvu v svojih orga
nizacijah strokovnjake in znanstveno
raziskovalne in razvojne službe, iz or
ganizacij združenega dela in vseh 
njihovih asociacij. Te institucije pa bi 
m orale odigrati glavno vlogo pri h it
rejšem  razvoju čebelarstva.

Če hočemo h itre je  napredovati, je 
obvezna boljša in vsestranska pove
zava med čebelarskim i gospodarskimi 
in čebelarskim i družbenim i organiza
cijami na vseh ravneh. Vse te skupine 
bi m orale na osnovi delitve dela so
delovati p ri realizaciji enotnega pro
grama.

Namesto zaključka samo ena ugoto
vitev:

Če podrobneje pogledamo stanje in 
vzroke zaostajanja v čebelarstvu, lah
ko ugotovimo, da je  vzrokov veliko, 
vendar so take narave, da se dajo z 
malo več truda in volje h itreje  in 
uspešno reševati.

Nakazana orientacija s še nekate
rim i sistemskimi rešitvam i in prim er
no kadrovsko politiko bo dal zagotovo 
dobre rezultate.

OGLAS
PRODAM tovorni avto ZASTAVA 620 BL (motor OPEL), preurejen  za 

prevoz 48 AŽ panjev. Vozen z »B« kategorijo. A testiran, reg istriran  do ju 
n ija 1982.
Milan Volovšek, 63212 Vojnik, Petelinškova 2 Telefon: (063) 772-146
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S ČEBELAMI SKOZI ŽIVLJENJE
J O S I P  BELČIC  PETERANEC

(Nadaljevanje)

Odločili smo se za velike listove pa
nje na dvanajst satnikov v plodišču in 
medišču, no tran ja m era satnikov je 
40 X 30 cm. P ri burnem  razvoju in iz
datni paši dodamo v panj kaseto s šti
rim i sati, ki so postavljeni prečno. 
M era satnika je enaka kot p ri »polo- 
škah«, zato jo je  v družine enostavno 
prestavljati.

To je  bil zadnji tip panja, ki sem 
ga izdelal že v pozni jeseni svojega 
življenja, panj, ki me je popolnoma 
zadovoljil. Vključili smo se med če
dalje bolj številne potujoče čebelarje. 
Taki potujoči čebelnjaki so se že moč
no razširili, tako da predstavljajo  da
nes dejavnik s katerim  je potrebno 
računati.

VEČJI PRIDELEK

Vsak čebelar se veliko ukvarja  z 
mislijo, kako povečati pridelek medu. 
Take misli so se tudi meni m otale po 
glavi; toda vmes sta prišli dve neza
želeni stvari: en del družin ni bil 
dovolj razvit za pašo, p ri najbolj 
močnih družinah pa se je  pojavil nagon 
rojenja, kar precej ali celo zelo moč
no zmanjša pridelek.

Tako sem prišel do stvarnega za
ključka, da se čebelje družine nikoli 
niso in nikoli ne bodo enako razvijale 
kljub vsem poskusom. Ta razvoj je 
odvisen od številnih dejavnikov: od 
vrste  čebel, starosti matice, količine 
hrane, številčne zasedbe in še druge
ga. Tako se čebelar lahko odloči: ali 
bo krepil čebelje družine s pomočjo 
pomožne zalege, če jo seveda ima, ali 
pa bo z združevanjem  oblikoval močne 
družine, ki lahko glavno pašo dodob
ra  izkoristijo. Če se ne odloči za zad
nje, bodo srednje močne družine izko
ristile pašo za krepitev družine, medu 
pa bodo dale malo ali nič.

Rojenje je  za čebelarja, ki čebelari 
na med, pravo zlo. Družina, v kateri 
se pojavi rojilni nagon, ne dela več 
intenzivno, dokler se m lada m atica ne 
oplodi in ne razvije prvo zalego. To 
je  seveda velika izguba pridelka.

Čebelarska praksa se je dokopala do 
tega, kako preprečiti rojenje čebel. 
Lahko ga preprečimo, če razbijemo 
celotno gnezdo, da vstavimo prazno 
naklado med dve polni. Vsi čebelarji 
na svetu, ki imajo LR panje, uporab
ljajo ta  način za preprečevanje ro
jenja. Drugače je  treba ravnati pri 
Dadanbladovih panjih, k jer n i mogo
če uporabiti sodobnega načina čebe
larjenja. P ri teh  panjih  ni m atične 
rešetke in  naklade s celimi satniki, 
zato ni mogoče razbiti gnezda. Tako 
pri teh panjih  ne moremo preprečiti 
rojenja, ker je  celota gnezda nedostop
na. Družina, v kateri prevlada nagon 
za ohranitev vrste, ne bo rojila, druga 
pa, ki im a nedotaknjeno gnezdo in 
dovolj hrane, bo rojila. P ri zadnji se 
je  pojavil nagon za razširitev vrste. 
Tudi če bi taki družini dodali veliko 
naklad, ro jenja ne bi preprečili.

Tudi p ri »pološkali« se pojavljajo 
problemi, če želimo preprečiti ro je
nje. Pravočasno je  treba prestavljati 
sate s pokrito zalego v mediščni del 
panja za matično rešetko, v plodišče 
pa je treba dati prazne sate, da zaJ 
dovolj imo fiziološko potrebo skupno
sti kot celote: matici moramo zagoto
viti dovolj praznih celic za odlaganje 
jajčec, mladim  čebelam pa, da imajo 
dovolj m lade zalege za hranjenje. 
S tarejšim  čebelam, ki imajo razvite 
žleze za izločanje voska, moramo za
gotoviti, da imajo kaj graditi in  na 
koncu moramo poskrbeti, da imajo 
čebele, ki odlagajo nektar, dovolj 
praznih celic.
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Take razm ere je treba  ustvariti v 
vseh panjih, k jer razbijemo gnezdo. 
P ri »pološkah«, Dadanblatovih panjih  
te r p ri listovnih panjih  naredim o to 
s pomočjo posameznih okvirov, p ri 
L.R panjih  pa s celimi nakladam i

»Pološke« imajo še eno napako, in 
sicer to, da im a medišče nenaraven 
položaj s strani. Znano je  namreč, 
da čebele najra jši odlagajo med nad 
gnezdom.

Leta so m inevala, zbiral sem drago
cene izkušnje, nato pa je  neki pojav 
vzbudil mojo pozornost. Družine, ki 
so pred pašo na akaciji na tihem  za
m enjale matico, so bile po končani 
paši nabito polne z medom. To je  bilo 
razum ljivo lin popolnoma naravno. 
K er družine niso imele zalege za h ra
njenje, se je  vsa družina usm erila 
v zbiranje nektarja. Takoj sem začel 
razm išljati, kako bi izkoristil ta  pojav. 
Odločil sem se, da povežem rojenje 
in om ejevanje zalege. Po dolgem iska
nju  in številnih neuspehih se mi je 
posrečilo rešiti ta  problem. Za to no 
bile potrebne močne družine, ki jih 
dobimo p ri »pološkah« z združenjem  
osnovne in pomožne družine. P ri LR 
panjih  dobimo močno družino z zdru
ževanjem  dveh dobro razvitih  družin. 
P ri obeh tipih se p ri združevanju 
m atica ne izgubi. S tem i maticami, 
z dvema satom a in zalego lahko na
redimo pomožne panje, v katerih  
se razvijajo in krepijo nove družine.

Dva tedna pred začetkom paše na 
akaciji prenesemo matico na tisto 
stran  »pološke«, k je r je  stransko žrelo 
z 2 ali 3 sati z najm lajšo zalego in 
s trem i sati z zgrajenim  satjem , vse 
to je  ločeno z matično rešetko, s tran 
sko žrelo pa je  zaprto. Dva tedna 
pred  pričetkom  paše kontaktirajo  če
bele z matico prek  m atične rešetke, 
ko pa se začne paša, matično rešetko 
zamenjamo z mrežo iz žice, stransko 
žrelo pa odpremo. Vse pašne čebele, 
ki gredo na pašo iz dela, k je r je m a
tica, nosijo med v medišče. Tako se

razbrem eni del panja, k jer je  m a
tica, s tem  pa je  izključen tudi pojav 
nagona po rojenju. Če se po koncu 
paše n a  akaciji nadalju je kaka druga 
paša, je  potrebno odvzeti od matice 
polovico pokrite zalege in dodati p ra
zno satje; s tem  naj bi se en del 
pašnih čebel razbrem enil, p rav  tako 
pa bi matici omogočili delovanje. Tudi 
tako izključimo rojenje.

Podoben postopek sem uporabljal 
pri am eriških panjih. Vedno sem zdru
žil dve sosednji družini. S tem, da 
sem eni odvzel matico in dva sata 
čebel te r zrelo zalego, sem oblikoval 
pomožno družino, brezm atično skup
nost pa sem postavil na mrežo sosed
nje družine. Čez noč so sicer čebele 
čutile, da so brez matice, vendar so 
h itro  začutile matico v spodnji druži
ni. Ta postopek je  bil pogoj za zane
sljivo in m irno združevanje. Nasled
n ji dan sem sate s čebelami in z zalego 
razporedil takole: v prvi nakladi spo
daj je  bila pokrita zalega te r 2—3 sat- 
nicami. V drugi in tre tji nakladi je 
bila stare jša zalega te r del satnic.
V četrti nakladi je bila najm lajša za
lega. Matico in nekaj satov z najm laj
šo zalego sem dal v prazno naklado in 
jo položil na stran. Upošteval sem šte
vilčno stanje družin v tem  času in 
po potrebi nizal potrehno število na
klad. Pokril sem jih  z lesonitno pre- 
grajo, obrobljeno s centim etrskim i 
letvicam i te r žrelom, ki se je  po po
trebi odpiralo in zapiralo. P regraja  
je  imela v sredini precej veliko odpr
tino, k jer je  bila m atična rešetka: 
to sem ob določenem času zamenjal 
z mrežo iz žice. Na to pregrajo sem 
postavil zadnjo naklado z matico. Če 
je  bilo združevanje in  oblikovanje 
take velike družine narejeno dva ted
na pred pašo na akaciji, med tem  pa 
so čebele kontaktirale z matico prek 
m atične rešetke, so m atica in čebele 
v zgornji nakladi razvile na dodanem 
praznem  satju  obilno zalego, naklada 
pa je  bila nabito polna čebel.
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SPOSOBNOST IN VZDRŽLJIVOST DOBRE MATICE
IVAN ÖTEMBERGER

Vsakemu čebelarju je  znano, da je 
m atica središče življenja čebelje d ru 
žine.

Zato je razum ljivo, da je čebelar 
zelo pozoren prav  do matice, še po
sebno pa do dobre matice, saj se za
veda, da je v njenem  delovanju od
ločilen fak tor za uspešno čebelarjenje 
in končni ekonomski rezultat.

Seveda čebelar nim a veliko stika 
z matico, saj živi in  deluje v središču 
gnezda, im enovanem plodišče, k jer za
njo stalno skrbijo čebele sprem ljeval
ke; nobene druge dolžnosti nim a ka
kor leči jajca.

Med čebelarji je  že udomačen rek: 
PLODIŠČE JE  SVETIŠČE!

Tudi posamezniki, posebno začetni
ki, ki so do zdaj pogostoma brskali 
v plodišču, se bodo prilagodili temu 
načelu, ker bodo spoznali njegovo po
membnost.

Jasno je, da se tudi m ed sezono ne 
moremo ogniti nekaterim  opravilom 
pri čebelah, ker so pač nujna; z njimi 
omogočamo ugodnejši razvoj čebelje 
družine.

Takšni pregledi so pomembni spo
mladi in v začetku poletja, ko so

družine na  vrhuncu razvoja. T akrat 
m atica s svojo 100°/o zmogljivostjo 
odločilno vpliva na obseg in bodoč
nost družine in s tem  neposredno na 
količinsko bero v tekoči sezoni.

Poglejmo zanimiv prim er, kaj se 
med delom lahko pripeti. P ri m ojih 
čebelah je  družina št. 4 med najboljši
mi, saj im a m lado matico z označbo 
80-D-b, stanje družine je  odlično, iz
vor m atice je  iz selekcije.

Bilo je 25. maja, pa me je skrbelo, 
da ne bi našel zaleženih matičnikov, 
zato sem na hitro  napravil bežen p re
gled plodišča; p ri tem  pa sem imel 
nezgodo. K er so bile čebele na zuna
njem  pasišču, sem delal brez stojala 
in  sem satje s čebelami zlagal zunaj 
na prosto, tako da sem jih  prislanjal 
eno ob drugo na zunanjo stran  panja.

Bil sem zadovoljen s pregledom, 
ker nisem našel zaleženih matičnikov, 
zalega in sestava čebel pa sta bili v 
najboljšem  redu. Matice sicer nisem 
videl, toda to me ni skrbelo, ker sem 
vedel, da je  navzoča in sposobna. To
da m ojega zadovoljstva je  bilo kmalu 
konec, kajti satje s čebelami sem začel

V zrejni satn ik  pri 
nakladnem  panju je 

lahko zelo  preprost
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po vrstnem  redu vlagati nazaj v  plo- 
dišče in p ri tem  naletel na  matico, 
ki je m irno in negibno ležala na d ru 
gem satu; sprem ljevalke so jo nego
vale. Takoj mi je  bilo jasno, da je 
izgubljena.

Spreletel me je  strah, kajti vedel 
sem, da je  bila ves čas pregledovanja 
(nekaj m inut) stisnjena med dva sata. 
Takoj sem vedel: izgubil sem odlično 
matico. Hudo me je  prizadelo, kajti 
ravno od te m atice sem nam eraval 
vzeti vzrejno gradivo za predvideno 
vzrejo matic.

Toda narava je  trdoživa in nam  
dostikrat poskrbi za p rije tna  prese
nečenja. Tako je  bilo tudi zdaj. M ati
co sem vzel na dlan, jo ogledoval in 
ogreval z dihanjem . In  glej, čudo, po 
nekaj m inutah je  pokazala znake živ
ljenja.

Zaradi varnosti sem jo previdno 
spustil nazaj v gnezdo na prejšnje 
mesto. Panj sem zaprl in prepustil 
zadevo usodi, češ kar bo, pa bo. Nekaj 
dni sem počakal, da so se razm ere 
uredile.

Zaradi kontrole sem po preteku 
enega tedna z nestrpnostjo odprl gnez
do in z veseljem ugotovil, da prizadeta 
m atica norm alno dela, n iti m atičnikov 
ni zalegla, kar je  znamenje, da ni

bistveno pohabljena.
Tako sem ohranil rod za nadaljnjo 

vzrejo, m atica pa še vedno norm alno 
opravlja svoje delo.

Iz tega se vidi, koliko previdnosti 
je  potrebno ob pregledu plodišča, 
predvsem  pa se je  pokazalo, kako so 
čebelje »kraljice« vzdržljive in vztra j
ne, saj sem bil prvotno prepričan, ko 
je  bila omamljena, da jo bom moral 
zavreči.

Za konec pa še nekaj poučnih dog
nanj. Ne bi bilo nam reč dobro, če bi 
križem  rok čakali in dopustili, da 
bodo čebele same odločale in same 
zam enjevale matice. Izjem a je  seveda 
naravno preleganje. Rešitev bomo 
iskali v načrtni-selekcijski vzreji m a
tic, ki im a zdaj ob nastopu parazita 
varroe še večji gospodarski pomen, 
saj bo po m aticah še večja potreba 
kot po čebeljem vosku ali po rojih.

Površna ocena sedanjih razm er nam 
daje vtis, da je  vzreja m atic tehnično 
dognana. P ri tem eljiti analizi pa p ri
demo do sklepa, da tem u ni tako, pred
vsem zato, ker včasih zanem arjamo 
osnovno biološko p lat vzreje.

Zaradi tega bo potrebno še izbolj
šati tehnologijo vzreje, ki bo bolj 
upoštevala biološko-genetične zahteve. 
To pa po mojem m nenju zanemarjamo.

MATERINA DUŠICA —  ODLIČNA ČEBELNA PAŠA

Poznamo številne vrste m aterine 
dušice; najbolj znana je  v rtn a  ali na
vadni tim ijan  (Thymus vulgaris). P ri 
nas je v rtn i tim ijan, požlahtnjen div
ji, manj znan kot industrijska rastli
na, bolj pa kot vsestransko uporabno 
kuhinjsko zelišče, m orebiti še kot 
zdravilni čaj. Pomemben je za F ran 
cijo, k jer ga goje na velikih površi
nah zaradi pridobivanja tim ijanove- 
ga olja in  špirita. P rije ten  vonj ome
njenih destilatov prihaja od eterič
nega olja, ki vsebuje cimol in timol. 
Gojijo zlasti enoletni (francoski) ti

m ijan, ki je zastopan v raznih zvr
steh (vrstah). Drugod goje tud i trajni 
tim ijan; dejansko je trileten. Im enu
jejo ga tudi nemški, v industriji je 
manj uporaben, ker im a manj cimo- 
la.

Za naše domače čebelarstvo so po
m embne razne vrste samoniklega ti
m ijana, ki so povsod razširjene na 
skrom nih tleh. Na prvem  m estu je 
poljski tim ijan  (T. serpyllum) s svo
jim i razločki: alpestris, dalm aticus in 
polytrichus. Dobro čebeljo pašo daje
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še avtohtoni polajev (T. pulegioides), 
kraški (T. illyricus), alpski (T. alpe- 
stris te r kranjski (T. carniolicus =  
frozlichianus) tim ijan. N ašteti različ
ni in vrste tim ijana rastejo na  zelo 
različinh zemljah, recimo na kraških 
košenicah in pašnikih, na kam natem  
in gruščnatem  svetu, na pustih  trav 
nikih te r na suhih in sončnih poboč
jih  od nižine do montanskega-gorske- 
ga pasu. Njihova vegetacija je  vedno 
vezana na suho in prisojno rastišče. 
Često blazinasto preraščajo celo kam 
ne in m anjše skale. Tudi kvaliteta in 
kvatiteta m edu sta odvisni od števila 
sončnih dni.

Čist tim ijanov med je  redek, obil
ne prim esi so možne na istrskem  k ra 
su, ponavadi je pomešan s šatra je- 
vim, čobrovim, vrednikovim, m etinim  
itd. Našteli smo le rastline iz družine 
ustnatic (Lamiaccae). Kako vplivajo 
na kakovost nek tarja  zemlja, vreme 
in sonce, spoznamo že po vsebnosti 
sladkorja, ki se giblje od 25 in 85 %. 
Po izredno arom atičnem  tim ijanovem  
medu so znani Grčija, Izrael in  Špa
nija. V Franciji pridobljen med iz 
tim ijana ima svetovni sloves, v trgo
vini je znan kot »sariette«. To ime pa 
velja predvsem za šatra jev  med, ki je 
vselej prim ešan timijanovemu. De
jansko je sariette francosko ime za 
neki šatraj (Satureja calamintha). V 
sredozemskem prostoru daje med 
šatraja (S. thym bra), vejnat, do 50 cm 
visok grmiček z dlakastim i listi, ki 
dišijo nenavadno prijetno. Cvete li
la. Raste na suhih kam natih  tleh  od 
Grčije do Izraela. Poseben sloves ima 
zelo svetli, izredno aromatični, grški 
»hymethos«, v katerem  prevljaduje ti
mijanov med in omenjeni šatraj. Po
seben priokus m u daje korido =  ti
m ijan (Coridothimijan capitatus), tj. 
do 40 cm visok, zelo aromatičen grm i
ček s svojstvenim  vonjem, ki cvete, 
oziroma medi od m aja do septembra. 
Cvete rožnato. Zaradi koridovega olja 
ga nabirajo in destilirajo. Njegovo 
eterično olje je cenjeno v medicini in

parfum eriji.
Po obliki ustnega cveta so si tim i

jan, šatraj in dobra misel (Origanum 
vulgare) zelo podobni, v socvetju pa 
se vidno razlikujejo: p ri tim ijanu je 
glavica, pri ša tra ju  klas in p ri dobri 
misli lat. Mimogrede povedano je  »do- 
bral misel«, znana kot »origano«. Je 
značilna začimba za pico. R astlina je 
aromatična, vsiljiv vonj spom inja na 
m ajaron, in zelo medovita. V lite ra
tu ri so podatki o količini nek tarja  pri 
om enjenih rastlinah zelo redki in ne
zanesljivi, računam o pa v povprečju 
na 0,14 mg na cvet. Za v rtn i tim ijan 
(francoski) cenijo 125 do 185 kg medu 
na ha. Znatno manj dajo d ivji tim i
jan i (T. serpyllum  in polagivides). Po 
m edovitosti ša tra ji prekašajo tim ija
ne, v posameznem cvetu je izloček 
celo nad 1,0 mg nektarja. K jer raste 
tim ijan, je pogost tudi istrski vrednik  
(Teucrium m ontanum , chamaedris); 
ne samo v Istri, tudi p ri nas bogato 
medi. Ob morju, zlasti v Dalmaciji, je 
znan dalm atinski vrednik  (T. fru ti- 
cano), zelikast do delno olesenel grm, 
do 1,50 m visok, ki ga poleg rožm ari
na sadijo za žive meje. Cvete svetlo 
modro, od februarja  do poletja.

Za sklep omenjam še citronov ti
m ijan  (T. x  ctriodorus). Ni samonikel, 
vendar ga srečujem o pogosto kot v r t
ni okras in kuhinjsko zelišče. Njegove 
liste uporabljajo  v čajnih mešanicah 
kot prijetno dehteč dodatek. K akor od 
navadnega je tudi čaj citronovega ti
m ijana zdravilen, uporabljajo ga pro
ti astm i in proti oslovskemu kašlju. 
Vsa rastlina diši prijetno po citronah, 
kar opazimo še pri melisi, pri citro- 
nasti poprovi (Mentha piperita var 
citra ta  te r vonjavi vodni m eti (M. 
aquatica »Citrata«), V rtni različek z 
belo pisanim i listi (Agenteovariega- 
ta), ki ga uporabljajo za gredne ob
robke, je manj zdravilen, vendar za 
čebelno pašo ravno tako uporaben 
kot zelenolistni.
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QLa. eebetaiske kmzke
IZRABILI BOMO DOSEDANJE IZKUŠNJE

J O Ž E  BREGAR

Lahko rečemo da je  srečanje in 
tekm ovanje m ladih čebelarjev lani 
že prešlo tudi mejo naše dežele, saj 
so se mladi srečali tud i s svojimi 
vrstn ik i onstran m ejne črte. Pa tudi 
nekaj odraslih čebelarjev si je prišlo 
ogledat prireditev. Čeprav do zdaj 
na njej še niso sodelovali m ladi če
belarji iz drugih republik, pa bi bilo 
najbrž prav, da bi v prihodnje orga
nizirali tudi takšno sodelovanje. Z la
sti pa bi bilo lepo, če bi si prireditev 
ogledali tud i predstavniki SPOJ.

Oblika tekm ovanja je  že utečena. 
Testne pole omogočajo hkratno tek 
m ovanje mnogo tekmovalcev, h iter 
pregled rezultatov in tud i precejšnjo 
objektivnost. Morda pa bomo le m ora
li razm išljati o kakšni spremembi ali 
obogatitvi. Vsekakor bi lahko prišla v 
poštev še kakšna oblika, k jer bi m or
da mladi pokazali tud i praktično zna
nje. Taka oblika bi m orala omogočati 
h itro  in objektivno m erjenje moči, 
najbrž pa bi bilo prav  dobro, če bi 
bila taka oblika prim erna tud i za 
tekm ovanje pred javnostjo. Komisija 
za čebelarske krožke pri ZČDS bi bila 
za sugestije in  ideje hvaležna.

P rav  je, da pogledamo, kako so 
tekm ovalci vsebinsko pokazali svoje 
znanje in pripravljenost za čebelar
jenje. Nižja skupina je  m orala odgo
voriti na 29 vprašanj, srednja in  višja 
pa na 39. Znanje, ki so ga pokazali, 
je k a r zavidljivo in predstavlja solid
no osnovo za cilje, ki jih  želimo doseči 
z delom krožkov. P rv ih  29 vprašanj 
je  bilo za vse skupine enakih, druga 
pa so bila različna za srednjo in višjo 
stopnjo. Seveda lahko ugotovimo raz
like v stopnji znanja glede na starost 
tekmovalcev. Tako so v nižji skupini 
odgovorili pravilno vsi tekm ovalci na 
2 vprašanji, v srednji na 10 in v višji 
skupini na 18 vprašanj. Bile so tudi

skupine, ki so pravilno odgovorile na 
vsa vprašanja in je p ri razvrstitv i po
tem  odločal čas reševanja.

Če podrobneje pogledamo vpraša
nja, p ri katerih  so bili tekm ovalci zelo 
uspešni, ugotovimo, da so to po obliki 
najenostavnejša vprašanja, k jer so 
m orali obkrožiti en pravilen odgovor. 
Težje je  bilo p ri vprašanjih, k je r je 
bilo praviln ih  več odgovorov. Razum
ljivo je, da testnih pol tekmovalci 
tud i v prihodnje ne bodo mogli dobiti 
na vpogled že pred tekmovanjem, 
ker bi v tem  prim eru učinkovitost 
tekm ovanja in njegov čar ne bila 
prava. P rav  gotovo pa bo treba  vpra
šanja še naprej preoblikovati in m or
da izločiti prelahka te r dodati ne
katera druga, nekatera vprašanja pa 
bo potrebno drugače oblikovali. Se
veda pa tudi drži, da v  mrzličnosti 
tekm ovalnega ozračja in napetosti ter 
tekm i s časom pride tud i do napak.

Tekmovalci so se najslabše odrezali 
p ri poznavanju čebeljih bolezni in  za- 
jedalcev te r pri poznavanju predpisov 
o njihovem  zatiranju. Vzrok za to bi 
kajpak lahko bil v tem, da Priročnik 
za čebelarske začetnike ne vsebuje 
vseh tem. To pom anjkljivost bo od
pravila nova izdaja. Vsekakor pa se 
bo treba  tudi v prihodnje seznanjati z 
znanjem  o čebelah in  čebelarjenju ne 
samo ob eni knjigi, temveč tudi d rug
je. Vsi krožki so bili v Slovenskem 
čebelarju obveščeni, da bodo vpraša
n ja  tudi z om enjenega področja.

Zanimivo je, da so tekm ovalci ve
deli za takorekoč novega zajedalca 
varroo, niso pa vedeli, mnogi med 
njimi, da je  potrebno ob sumu nanj 
obvestiti veterinarja, čeprav jih je 
precej menilo, da bi morali to storiti 
že ob nosemi ali čebelji uši. Mnogo 
nepravilnih odgovorov je bilo tudi na 
vprašanje o letnem  času, ko so čebele
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najm anj odporne proti boleznim in 
zajedalcem. Tu je bilo verjetno vpra
šanje nerodno oblikovano. Ponujeni 
so bili enostavni odgovori: spomladi, 
poleti, jeseni in pozimi. Odgovori bi 
m orali biti seveda drugačni, saj je to 
čas na prehodu iz zime v pomlad. N aj
brž je  bilo prezapleteno postavljeno 
tudi vprašanje o razvojnih dobah od 
jajčeca do čebele, k jer bi tekm ovalci 
m orali navesti tudi čas posameznih 
stopenj. No, v prihodnje bo take na
pake treba odpraviti že v testu.

Morda bi ob koncu tega pregleda 
lahko omenili še določen problem, na 
katerega so naleteli člani komisije, 
ko so pregledovali rezultate. M arsika
te ra  trd itev  o čebelah ali čebelarjenju 
lahko velja za pravilno le določen 
čas, dokler se na osnovi novih ugoto
vitev ne spremeni. To še veliko bolj 
velja za tehnologijo čebelarjenja, ki 
se lahko bistveno razlikuje v različnih 
k ra jih  naše domovine, saj ne more 
čebelar čebelariti enako na G orenj
skem in na Prim orskem . V nekaterih  
prim erih se tudi podatki v različni 
lite ra tu ri razlikujejo. Čeprav so pri

sestavljanju vprašanj pazili, da do 
teh neskladij ne bi prišlo, se je najbrž 
tud i to zgodilo. V tem  prim eru mo
ramo upoštevati, kaj pravi o tem  P ri
ročnik za čebelarske začetnike, ker 
je  to predpisana knjiga. Ob tem  bi 
omenili vprašanje, kaj čebele nabi
rajo  na cvetju. Vsi so vedeli za nektar 
in pelod, sporna pa je voda. P rav  go
tova se m nenja o tem  med čebelarji 
razhajajo, čeprav bo m oral vsak p ri
znati, da je v določenih prim erih celo 
nujno, da dobijo čebele vodo na ju t
ran ji rosi, res pa je, da ne redno. Da 
v prihodnje ne bi bilo dvomov o tem, 
je  potrebno to vprašanje postaviti d ru 
gače.

Mladi čebelarji se bodo še srečali. 
P reverjali bodo svojo usposobljenost 
in pripravljenost za to dejavnost, ki 
je  polna ljubezni do narave in do 
zdravega sožitja z njo. Vsi si želimo, 
da bi postala ta  srečanja še trajne jša  
vez med mladimi, še bogatejši v ir iz
kušenj in še trdnejša osnova za za
upanje v prihodnost slovenskega če
belarstva.

ČEBELARSKO LETO V NOVOMEŠKI KRKI
J 0 2 E  VOLČJAK

Lani smo se vam  predstavili kot 
novo ustanovljeno čebelarsko društvo 
v delovni organizaciji Krka, tovarna 
zdravil Novo mesto. K er je čebelar

sko leto za nami, poglejmo, kaj smo 
v tem  času naredili.

Jan u a rja  smo imeli dvodnevni če
belarski seminar, na katerem  smo ob
delali delo čebelarjev. P rv i dan smo 
poslušali predavanja o čebeljih bolez
nih. Predaval je mag. Javornik. Na
slednji dan smo imeli tr i predavanja: 
»Čebelarjevo leto«, predaval je  pro
fesor Senegačnik, »Skrb za čebelarski 
podmladek«, predavatelj je  bil tovariš 
Mencej, o posebnih čebeljih pridelkih 
pa nam  je govoril tovariš Lojze Ka

stelic.
Jan u a rja  smo se udeležili tud i po

svetovanja v Polju.
V m arcu smo skupaj s šm arješkim  

društvom  organizirali predavanje s 
filmom o varroozi. Film  nam  je  ko
m entiral profesor Senegačnik. Aprila 
smo si ogledali čebelarsko razstavo v 
Semiču.

Avgusta smo organizirali enodnev
ni ogled čebelarskega obrata Lojzeta 
Kastelica. V tem  letu  smo tudi posta
vili paviljonček za čebelarski krožek, 
ki deluje na osnovni šoli K atja  Rupe- 
na v Novem mestu.

Vsem predavateljem  in prijateljem  
se za delo v  tem  letu  lepo zahvalju
jemo.
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O 3 widme e

5VAN SELIČ
Junija  letos je  um rl 

član  našega društva Ivan  
Selič. Rodil se  je 16. 8. 
1898 v Gornji R ečici pri 
Laškem . Izučil se  je  m i
zarske obrti. N jegovo  
solidno in  pošteno delo 
so vsi cenili. B il je  skro
men, tih, njegova ideala  
sta bila delo in poštenje. 
Z ljubeznijo  je  obdelo

val skrom no km etijo  in  n ikoli ni b il ta 
ko utrujen, da se ne bi za hip u stavil pri 
čebelnjaku in  pokram ljal s čebelicam i, 
ki jih je gojil od m ladih dni. Č ebele so 
m u bile razvedrilo, posebno še, ko mu je 
pred leti um rla žena, saj je pri njih na
šel tolažbo. Čebele, ki jih je  zapustil, bo
do ostale pri h išici naslednikom . Ohra
n ili ga bom o v  lepem  spom inu. Pokopali 
sm o ga 4. 6. 1981 v  R ečici.

Č ebelarsko društvo Laško

OTO SAMEC
Č ebelarji vojn iške če

belarske družine sm o
1. 8. 1981 pospem ili na 
zadnji poti uglednega  
člana, dolgoletnega če 
belarja OTONA SA’M- 
CA. Sam čev Oto, daleč  
naokoli znan tudi pod 
im enom  Soržev Oti je 
bil v  svoji dolgi čebelar
ski praksi m arsikatere

mu čebelarju  tudi m entor. Č ebelice je 
vzljub il že leta  1924, ko je b il star 19 let, 
od leta 1926 ga pa najdem o že m ed red
nim i člani čebelarske organizacije in 
m ed naročniki S lovenskega čebelarja. V  
teku več d esetletij si je  pokojnik prido
b il obilno bogate izkušnje iz čebelarske 
prakse. Otona so poznali čebelarji od Ob
sotelja  do Pohorja in  K onjiške gore in 
še  vse  do Koroške. Od tam  so čebelarji 
prinašali vosek  in  Oton jim  je  spom ladi 
vp liva l satn ice na ročni stiskaln ici. Ču
dovit je bil pogled na sk ladovnice satnic, 
ki so čakale na čebelarje. Ob takih pri
likah si je Oton vzel čas in  je rad po
kram ljal s čebelarji ter z n jim i izm enjal 
izkušnje.

Oton Sam ec je  b il dolga leta  predsed
nik čebelarske družine v V ojniku, več let 
član upravnega odbora v  družini, pa tudi 
v  upravnem  odboru nekdanjega ce ljsk e

ga čeblarskega društva. V eliko poslan
stvo je  opravil kot preglednik čebeljih  
družin, naredil je  tudi tečaj za izvedenca  
za čebelje  bolezni. Skoraj n i b ilo sestan 
ka ali čebelarskega izleta, kjer ne bi bil 
navzoč. N a občnih zborih je živo  posegal 
v razprave. Sam  je  velikokrat nastopal 
kot predavatelj in  je svoja izvajanja pod
krepil z izkušnjam i iz prakse. P odelitev  
odlikovanj A. Janše III. in II. stopnje  
predstavlja le  delno oddolžitev za vse  t i
sto, kar je  pokojnik storil za napredek  
in  razcvet slovenskega čebelarstva. Zgo
voren dokaz, kako je  bil naš Oton vdan  
čebelarstvu , je  v  tem , da je nekoč v  svoji 
delavn ici sam  izdeloval A 2  panje, lesene  
sipaln ike, kozice, okvirje in pitalnike. 
V se to je bilo narejeno z največjo na
tančnostjo. N ekdanje ropotanje m linskih  
koles in  petje  žage venecijanke so n je 
govi dom ačiji v  Polžah pri Strm ecu, ki 
je  vk lju čevala  v svoj am bient tudi sodo
ben čebelnjak, dajali poseben čar. V taki 
rom antiki je Oton ob poletn ih  večerih  
rad posedal pred čebelnjakom  in poslu 
šal brenčanje čebelic. P ridružili so se mu 
tudi družinski člani.

S sm rtjo Otona Sam ca sm o čebelarji 
izgubili velikega  m oža, teoretika in prak
tika  na čebelarskem  področju. B il je  eden  
izm ed redkih čebelarjev, k i so svoje zna
nje dopolnjevali z dosežki in  dognanji 
čebelarjev onstran m eje. N jegovo čeb e
larsko znanje je bilo izredno široko. Pa 
tudi sicer sta njegova razgledanost in  na- 
čitanost pričala o njegovi izredni oseb
nosti. B il je  zaveden in trden S lovenec, 
ki m u tudi okupator ni prizanesel. N je
gova aktivna udeležba v NOB je  potrje
vala, da hoče na zem lji, kjer se  je rodil, 
ostati svoboden človek.

Težko je  p isati prijatelju  v  slovo, č lo 
veku in  tovarišu, s katerim  sodeluješ in 
ga poznaš več d esetletij. O bčutiš m očno  
vrzel, ko se  spom nič, da ga ni več med  
nam i, ko ga ne v id iš na sejah, izletih, 
občnem  zboru, ko ne čuješ več njegovih  
toplih  in prisrčnih besed na nasm ejanem  
obrazu. N ehote tl u ide m isel na n jego
vo z rožicam i obdano gom ilo, ki so jo 
pozno v  jesen i še  ob letavale njegove^ če
belice. V edno m u bom o dolžni hvaležno
sti, pa tudi to, da bom o njegovo p lem e
nito delo z ustn im  izročilom  prenašali na 
m lajše čebelarje. O bljubljam o, da bomo 
to tudi izpolnjevali.

S lava  njegovem u spom inu!

LAD ISLAV  CMER, dipl. pravnik
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E.M.FVCHS
S P E C I A L N A  T R G O V I N A  ZA S O D O B N O  
Č E B E L A R S T V O  Telefon (04222) 42286
A - 9061 CELOVEC - Wölfnitz - Felsenschm ied
gasse  19

etS  V M  ÖSTERREICHREPRÄSENTANZmamas •
B.P. n ' 2 - 45450 FAY-AUX-LOGES 

(Telefon iz Jugoslavije 9943-4222-42286)

z mrežo 
brez mreže 

mrežo

UGODNA PONUDBA
1. KADILNIKI — pocinkani, prem er 10 cm

nerjaveči, prem er 10 cm
nerjaveči, prem er 8 cm z

2. UGODNA PONUDBA NOVIH IZDELKOV
ELEKTRIČNI NOZ, »francoski«, z ravnim  rezilom in temostatom 
tudi za AZ sate. Nudimo 2 leti garancije 
isti nož brez term ostata 220 V

3. POSODE ZA TOČENJE MEDU
50 kg brez mreže, nerjaveče 
50 kg z mrežo, special 

100 kg brez mreže, nerjaveče 
100 kg z mrežo, special

4. TOČILA NA ROČNI POGON 
tangencialna ali radialna iz nerjaveče pločevine 
za 4 sate od
za 3 sate od

5. PLINSKI TOPILNIK ZA VOSEK (mala izdelava) 
za 101, nerjaveč
za 801, nerjaveč 
za 130 1, nerjaveč

BWI
OS
OS
OS

OS
OS

OS
OS
os
OS

OS
OS

OS
ÖS
OS

190
210
190

860
540

870
1280
1350
1620

2950
2780

2960
4985

12200

Na razstavi v Polju od 9.— 10. januarja  1982 bomo 
razstavili in dem onstrirali kompletno linijo za pridobiva
nje medu za čebelarstvo s 100 panji.

u ltra
NOVOST! čpalka
1. BWI. Avtomatični specialni topilnik in preša za vosek (dve velikosti)
2. U ltra avtom atična črpalka za pridobivanje m atičnega mlečka iz m atičnikov
3. Kom pletna oprema za vzrejo m atic in proizvodnjo m atičnega mlečka
4. Stroj za odkrivanje satja za srednja čebelarstva 
Zahvaljujem o se našim strankam  v Jugoslaviji za zaupanje.
Voščimo vam srečno Novo leto in veliko čebelarskega uspeha v letu  1982.

MMHNi

Na svidenje v Polju! E. M. Fuchs



INCA — INJECTA A G
CH — 5723 Teufenthal (Schweiz)

Generalni zastopnik za Jugoslavijo 
SLOVENIJALES — TOZD PRO
LES PE 120-1
61000 LJUBLJANA, Titova 52

HOBY lesno obdelovalni stroji:

— krožne žage
— tračne žage
— poravnalke
— avtom atik (poravnalka, debe

linka)
— rezkalni stroji
— stružnice za les

Vse inform acije in ogled strojev je možen v trgovini, Titova 52, 
L jubljana.

Vse čebelarje vabimo, da se udeležijo razstave v Polju, k jer 
bomo razstavljali stroje in prikazali njihovo delovanje.

PRODAM
Prodam  sm ukalnike za cvetni prah in plastične mrežice s tulci od 4,8 do 

5,2 mm.
Oto Primožič, 63312 Prebold 39

L ist iz h a ja  v sa k eg a  1. v m esecu
Iz d a ja  ga Z veza č e b e la rsk ih  d ru š te v  za S lov en ijo  v L ju b lja n i, C a n k a rje v a  e. 3 11. T e le fo n : 210 992. 
Iz d a ja te ljsk i sv e t: D ušan  Š v a ra , p re d se d n ik ; č lan i: F ra n c  M ag a jn a , M a rtin  M encej, Ja n e z  M ihe
lič, F an i O so jn ik , A. M a rija  S edej, Jo šk o  S la n d e r  in Ja n e z  T erlep .
U red n išk i o d b o r: Ja n e z  M ihelič, D ušan  Š v a ra , Jo že  B a b n ik , Lojze K aste lic , M artin  M encej, 
F ra n c  J a v o rn ik , F ra n č e k  S ivic.
O dgovorn i u re d n ik :  D ušan  Š v ara  
G lavn i u re d n ik :  p ro f. Ja n e z  M ihelič 
T eh n ičn i u re d n ik :  M a tija  H očevar 
L e k to r: D an ica  B iz jak
G lavn i in  o d g o v o rn i u re d n ik  B ilten a  — M edex — ex p .-im p . F ra n c  S tru m b e lj.
L e tn a  n a ro č n in a  za n eč lan e  400.—, za tu jin o  500.—, za č lan e  č e b e la rsk ih  o rg an izac ij d ru g ih  
rep u b lik  400.— d in a r je v . O dpovedi m ed le tom  ne u p o štev am o . R e k la m n i o g las i: ce la  s tra n  
— GOOO d in , pol s tra n i — 3500 d in , č e tr t  s tra n i  — 2000 din . T r ik ra tn a  z a p o red n a  o b ja v a  20 °/o p o 
p u sta . Splošn i og las i: b esed a  10 d in a r je v . Č lani im ajo  p rav ico  do en eg a  b re z p la č n e g a  oglasa 
v tek o čem  le tu , do 20 besed . Za v sako  n a s le d n jo  besedo  d o p lača jo  po v e lja v n i ta r if i  10 d in a r je v  
Č lan a rin a  znaša  300.— d in  in  2 d in  od p a n ja , s č la n a r in o  je  p lačan  tu d i S lovensk i čeb e la r.
St. ž iro  r a č u n a  p ri SDK v L ju b lja n i, M ik lošičeva c .: 50101-678-48636.
D evizni ra č u n  št. 5010Ö-620-107-010-30960-943.
R ev ijo  so f in a n c ira  RSS.
P o  m n e n ju  re p u b lišk e g a  s e k re ta r ia ta  za  p ro sv e to  in k u ltu ro  št. 421-174 je  g lasilo  op ro ščen o  
te m e ljn e g a  d av k a  od p ro m e ta  p ro izvodov .
T isk a la  t is k a rn a  T one T om šič, L ju b lja n a  v 8200 izvodih .
R okopisov  ne  v račam o .


